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DACCI:  Potrebbna  nam  je  ve}}a  poddršška
me|unaroddne  zajeddnice
SSOOLANA:  Dokumenat  o  operacionalizaciji
standdardda  trebba  pokrepiti  bbazi~~nim  zakoni-
ma  koji  }}e  se  usvojiti  u  SSkupšštini  Kosova

2004. godina je veoma zna~ajna za Kosovo,
jer se odr`avaju drugi po redu parlamentarni
izbori na Kosovu, stoga je potrebna imple-

mentacija standarda, izjavio je visoki predstavnik
EZ za bezbednost i spoljnu politiku, Javier Solana,
u susretu sa predsednikom Skupštine Kosova,
Ned`atom Dacijem. U tom smislu on je ocenio
veoma zna~ajnim intenzivniju aktivnost
Skupštine na usvajanju bazi~nog zakonodavstva
na Kosovu.
U susretu sa Solanom, u društvu sa kojim su bili i
njegovi savetnici i šef ~etvrtog stuba UNMIK-a,
Nikolas Lambsdorf, predsednik Daci je naglasio
da je Kosovu potrebna ve}a podrška me|unaro-
dne zajednice na politi~kom i ekonomskom planu
i u tom svetlu je ocenio odnos partnerstva sa
UNMIK-om i zatra`io da se prilikom zastupanja
Kosova ispred me|unarodnih institucija, u~estvu-
ju i predstavnici izabranih institucija zemlje.
Profesor Daci je istakao da je Skupština pru`ila
punu podršku Vladi o svim pitanjima koja se
odnose na impementaciju standarda i da se zakoni
u Skupštini Kosova usvajaju ubrzanim postup-
kom.
Prvi evropski diplomata Solana, anga`ovao se za
pragmati~no rešavanje pitanja postavljenih slika u
holu Skupštine. Na insistiranje njegovog savetni-
ka, Stevana Lehne, da }e se Skupština suo~avati sa
bojkotom srpskih poslanika, jer se dodatne slike
kojima }e se predstavljiti ostale etni~ke zajednice
na Kosovu, ne mogu brzo uraditi, profesor Daci je
odgovorio:  "veoma brzo mo`emo nabavit gotove
slike", ako poslanici koalicije "Povratak" izraze
spremnost da se problem reši. 
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Zakon o bud`etskoj  raspodeli
predstavlja pravni osnov
bud`eta za svaku fiskalnu god-

inu, kojim se precizira koja institucija
je izradila bud`et, iz kojih prihoda se
formira bud`et, koliki je iznos
bud`eta, kojim bud`etskim organi-
zacijama se namenjuje, koje su opera-
cione bud`etske politike i njihovi pri-
oriteti, koje su nadle`nosti, ali i
odgovornosti za  nepravilno trošenje
bud`eta.
Procedure bud`etskih operacija su
utvr|ene Zakonom o upravljanju
javnim finansijama i odgovornostima,
na osnovu kojih je došlo do izrade
ovog predloga.

Uzkla|eni  bud`et  sa  prioritetima
na  svim  nivoima

Imam zadovoljstvo da vam predo~im
~injenicu da je izradom bud`eta za
2004. godinu obavljen velik i odgovo-
ran stru~ni posao. Odr`ano je niz sas-
tanaka i rasprava, bilo je puno sugesti-
ja i bolnih izazova, jer je trebalo
skinuti brojne vredne programe od
zna~aja za današnjicu i sutrašnjicu
Kosova isklju~ivo zbog nedostatka
sredstava.
Prezentirani Nacrt bud`eta je uva`io
mnoge mogu}e prioritete i opredel-
jenja Vlade Kosova.  Zna~ajnim
radom uspelo se da se po prvi put ost-
vari izrada bud`eta od strane institu-
cija  Kosova ,što potvr|uje zna~ajno
profesionalno i odgovorno dostignu}e
ovih institucija. To ne bi bilo mogu}e
bez postojanja razumevanja i odgov-
ornosti svih korisnika bud`etskih
sredstava. Stoga, kao rezultat imamo
uskla|eni Nacrt bud`eta sa našim pri-
oritetima na svim nivoima. Dakle, po
prvi put smo obavili ovaj posao uz
punu saglasnost bud`etskih organi-
zacija, kako na centralnom, tako i na

lokalnom nivou. Imali smo saglasnost
korisnika bud`etskih sredstava svih
nacionalnosti. Imali smo, tako|e, i
punu saglasnost bud`etskih organi-
zacija rezervisanog dela. 
Mi kao Vlada preuzeli smo obavezu
da prioritetno tretiramo pojedine pro-
jekte koji se predla`u iz rezervisanog
dela, s tim da }e se isti tokom razma-
tranja suficita svakako podvrgnuti
normalnoj proceduri. Navodim da mi
nemamo problema sa KEK-om. Mi
imamo problema sa projektima koje
KEK mo`e podneti, sa njihovim obi-
mom, stoga ka`em da smo mi
preuzeli tu obavezu, ali }emo je raz-
motriti na odgovaraju}im nivoima
Komisije za bud`et, Vlade, a  i
Parlamenta. 
Ovo ka`em, jer imam informacije da

je ovde dospelo pismo kojim se na
neki na~in zahteva preuzimanje javne
odgovornosti.
Kao rezultat odli~nog rada, ovaj Nacrt
zakona je podr`an od strane Vlade,
svih struktura Privrednog fiskalnog
saveta i veoma afirmativno i od strane
Me|unarodnog monetarnog fonda.
Prema Zakonu o mena`iranju javnim
finansijama i odgovornostima trebalo
je da pred vama prezentiram konsoli-
dovani Bud`et Kosova. Me|utim, mi
danas, na `alost, prezentiramo samo
ukupni Bud`et Kosova, jer ne raspo-
la`emo finansijskim podacima javnih
preduze}a, iako su ona po Zakonu o
mena`iranju javnim finansijama bila
obavezna da to u~ine. Na `alost, u
zakonu ne figuriraju kaznene mere
koje ih na to obavezuju. To je obaveza
koju smo mi preuzeli, te ~emo
uspostaviti kaznene mere za sve one
koji ih se ne pridr`avaju. Me|utim,
bud`etski proces to ne menja.
Skupština i Vlada treba da imaju
pristup i saznanja o svim tim procesi-
ma. Zato, `eleo bih da institucije
odgovorne za ovaj segmenat izvrše
zadatke u skladu sa zakonom, a mi u
budu}e treba da usvojimo amandman
koji }e neminovno sankcionisati
izveštavanje javnih preduze}a o svo-
jim finansijama. 

O~ekuje  se  skromno  pove}anje
doma}eg  bruto  produkta

U nastavku, ministar Ali Sadriu je
govorio o makro ekonomskim
indikatorima koji karakterišu fiskalni
bud`et za 2004. godinu. Kosovo, sa
oko 2 miliona stanovnika karakteriše
visoka stopa mladog stanovništva - u
proseku 24 godine. To je velika pred-
nost. Kosovo ima vrlo nizak stepen
starosti, sa svega 6% stanovništva

3

KKoonnssoolliiddoovvaannii  bbuudd`̀eett  KKoossoovvaa  }}ee  ssee  uu
cceelloossttii  ffiinnaannssiirraattii  iizz  ssooppssttvveenniihh  ssrreeddssttaavvaa

SSkkuuppššttiinnaa  KKoossoovvaa  jjee  rraazzmmoottrriillaa  NNaaccrrtt  zzaakkoonnaa  oo  ggooddiiššnnjjeemm  kkoonnssoolliiddoovvaannoomm  bbuudd`̀eettuu  KKoossoovvaa  ii  bbuudd`̀eettsskkoojj
rraassppooddeellii  zzaa  ppeerriioodd  oodd  11..  jjaannuuaarraa  ddoo  3311..  ddeecceemmbbrraa  22000044..  ggooddiinnee  ii  iissttii  uussvvoojjiillaa..  PPrreezzeennttiirraannjjee  NNaaccrrttaa  zzaakkoonnaa  pprreedd

ppoossllaanniicciimmaa  iizzvvrrššiioo  jjee  mmiinniissttaarr  zzaa  PPrriivvrreedduu  ii  ffiinnaannssiijjee  gg..  AAllii  SSaaddrriijjuu..  GG..  SSaaddrriijjuu  jjee  nnaaggllaassiioo  ddaa  jjee  oovvoomm  zzaakkoonnuu  ddaatt
ppoosseebbaann  pprriioorriitteett  uu  MMiinniissttaarrssttvvuu  zzaa  pprriivvrreedduu  ii  ffiinnaannssiijjee  ii  VVllaaddii  uu  cceelliinnii..

/ nastavak u 4 stranici /

Investicije u 2004. godini  iznosi}e
607 miliona evra, umesto 632 mil-
iona evra koliko je bilo u 2003.
godini. Zapa`ate da smo bele`ili
opadanje u iznosu od 25 miliona
evra, što je rezultat ~injenice da po
prvi put startujemo sopstvenim
bud`etom, bez grantova donatora. 

Ali Sadria



starosti iznad 65. godina . Kao što je
poznato, starost predstavlja
optere}enje i za razvijene zapadne
zemlje, koja se kre}e oko 50%. Dakle,
i to predstavlja prioritet za Kosovo.
S druge strane, Kosovo ima vrlo visok
stepen nezaposlenosti koja se kre}e
negde  iznad 50%. Na osnovu analiza
proizilazi da se za bud`et Kosova za
2004. godinu o~ekuje skromno
pove}anje doma}eg bruto
produkta,koji je za 2004. godinu
iznosio 1.232. miljirade evra, ili je
pove~an za 2.5%, a u 2004. godini
iznosi}e 1.248. milijardi evra, ili 1.4.
ve}i u odnosu na 2003. godinu. U
materijalu se iskrala tehni~ka greška u
udnosu na ove procente, te }e va`iti
ovi procenti koje }emo iskorigovati u
daljem postupku.
Doma}i bruto produkt u toku 2004.
godine iznosi}e 703 evra po glavi
stanovnika, što je ve}i u odnosu 2003.
godinu. O~ekuje se znatno sni`enje
cena, te }e gra|ani za isti novac mo}i
da kupe više roba i usluga.
U 2004. godini o~ekuje se ve}e i
efikasnije trošenje bud`etskih sred-
stava. O~ekuje se smanjenje uvoza, ali
u isto vreme ima}emo ve}i stepen
prihoda od poreza. 
Ukupna potrošnja u 2004. godini
iznosi}e 2.6. milijardi evra, u odnosu
na 2.7 milijardi evra koliko je bilo u
2003. godini.
Netoeksport za 2004.god. predvi|a se
da bude minus  od 1.8 milijardi  do 1.9
milijardi  evra. Stepen inflacije je
imao tendencije pada što i dalje traje
U  2001 god. stepen inflacije je bio
12.2%, u 2002.god. je opao na samo
2.9%, dok se u 2004.godini  predvi|a
da ne}e biti inflacije, primeti}e se
lakša deflacija. Kosovo još uvek nema
pravo da emituje novac i da tra`i javni
zajam. To podrazumeva da moramo
uvek  biti pa`ljivi i   da imamo   stal-
ni bud`et.
Prikazuju}i  tabelarno bud`et  za
2004.godinu,  ministar Sadriju je
rekao da }e prihodi od donatora  biti
80 miliona €. Za 2003. godinu priho-
di su bili  53.2 miliona €,  ili  26.8
miliona € više  od  predvi|enog
bud`eta za 2003. godinu. To je  kao
rezultat  neadekvatnih  predvi|anja  u
toku 2003. godine. 

Prihodi od akciza bi}e  158 miliona €
i bi}e ve}i za  34 miliona €,  u
pore|enju  sa  proteklom godinom. 
Prihodi od  PDV za  izvoz  }e biti
193.5 miliona €, ili  za  26 miliona €
ve}i  u odnosu na prošlu godinu.
Pored naših  te`nji  da se ovi prihodi
ubudu}e smanje  i da se zamene  od
prihoda  na  PDV,  još uvek  je nas-
tavljeno    visokim trendom. 

Prihodi od doma}ih PDV }e biti  44.5
miliona €, što je u upore|enju sa
2003. godinom više   za  3.5 miliona
€. Ovaj pokazatelj je pozitivan, ali je
još uvek daleko od naših te`nji. 
Porez na dobit  }e biti  34.1 miliona €,
ili  za  15.4 miliona € ve}i  od pred-
vi|enih prihoda  iz  ove pozicije  za
2003. godinu. Pove}anje prihoda  od
ovog  poreza  je  i rezultat  orijentaci-
je  zajednica biznisa  da  pre|u  sa
pretpostavljenog poreza na  porez  na
dobit. Kao rezultat  prtpostavljenog
poreza,  ima}emo smanjenje  i pred-
vidja se da bude  18.1 miliona € ili
bi}e ni`i za  8.9 miliona €, u pore|enju
sa proteklom godinom. Porez na li~ne
dohotke  }e imati veoma malo
pove}anje,  odnosno  prihodi od ovog
poreza }e se pove}ati sa 16 miliona,
koliko  je bilo u 2003. godini, na  16.2
miliona € što zna~i  za  0.2 miliona €
ve}i  u  2004. godini.
Takse na prihod }e biti  udvostru~ene.
One }e biti  52.1 miliona €, ili  27.2
miliona € ve}e u odnosu na  bud`et
2003.godine. Takvo pove}anje  se
opravdava   prvom primenom  na  ta
dva artikla koji su obuhva}eni akci-
zom tj. re~ je o  primeni  tiketa na
duvan  i alkohol.

Pove}anje  sopstvenih    prihoda  u
opštinama  

Sopstveni prihodi opština, po pred-
vidjanjima }e imati pove}anje za
22%. To }e rezultirati na  smanjene
mere  sopstvenih  sredstava  nego što
mi  `elimo.  Iznos }e biti 34 miliona,
tj.  pove~a}e se za  6.2 miliona € u
pore|enju  sa  prošlom  godinom.
To navodimo, zato što mogu}nosti

koje nudi porez na  imovinu  su
veoma velike  iako bi se to  isto
reflektovalo  u svim opštinama, gde
imamo pozitivne primere,  ako bi se
primenili u svim skupštinama opština
imali bismo   veoma efektivne pri-
hode. 
Granti od donatora za  bud`et  2004.
godine, ne}e biti.  Stoga  po prvi put
konsolidovani bud`et Kosova  u celi-
ni  }e se finansirati iz sopstvenih
sredstava. Konsolidovani bud`et
Kosova za 2004. godinu dosti`e
totalni iznos. To zna~i  da je to
celokupni bud`et, jer nedostaje   kon-
solidovani bud`et . Kada se zna da je
on  619.3 miliona €, onda zna~i da  u
pore|nju sa bud`etom  za 2003. god-
inu koji je bio  514.8 miliona €, pred-
stavlja pove}anje od  102.4 miliona
€,  ili da je  ve}i  za  20.3%.
Bud`et privremenih institucija
samouprave  za 2004. godinu }e
bele`iti pove}anje  od  41.4 miliona
€, odnosno  ovaj deo  ukupnog
bud`eta Kosova }e se pove}ati  sa
234.6 miliona € koliko je bilo u 2003.
godini, dok se za  2004. godinu pred-
vi|a  da }e ova  pozicija biti  276 mil-
iona €.  Izra`eno  procentualno ve}i
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je  za  17.6%.
Deo bud`eta namenjenog za rez-
ervisane odgovornosti za 2004. god-
inu predvi|en je da bude 154.5 mil-
iona €, ili  16 miliona €,  ili   11.5%
ve}i  u odnosu  na  2003.godinu. Ovaj
deo  opšteg bud`eta Kosova ima  ni`u
normu pove}anja  što je  rezultat
prenosa  nekih nadle`nosti  na  insti-
tucije samouprave.
Bud`et  za  lokalnu upravu sa
pove}anjem  od  33.2% predstavlja
deo  opšeg bud`eta Kosova sa  br`om
dinamikom pove}anja.Ovaj bud`et
bele`i  vidan progres.  Dok je  u
2003. godini  bio  141.7 miliona €, za
2004. godinu se predvi|a da bude
188, 8 miliona €, što je  više  za  47.1
milion €. Rezultat ovog pove}anja,
rekao bih,  radi se  uglavnom za
transferisane  oblasti sa  institucija
upšteg nivoa na  osnovno  i srednje
obrazovanje i pri marno zdravstvo,
kao i  vatrogasnu slu`bu koji se
prenose  sa centralne vlasti  na
opštinske bud`ete. 
Ovom prilikom  treba navesti  da
82% bud`eta lokalne vlasti  je grant
vlade  i  samo 18%  je obeze|eno  od
skupština opština, zato sam naveo
porez na  imovinu koji  oni imaju
priliku da pov}aju. 
I dalje, me|u  najve}im potroša~kim
subjektima ostaju:  socjalno staranje,
prosveta,  zdravstvo,  telekomu-
nikacija, javne slu`e itd.  Vašu
pa`nju }u skrenuti  na  neke
potroša~ke subjekate u cilju objašn-
jenja  razloga  takvih  procesa. 
Apsolutno najve}e pove}anje
bud`eta za 2004. godinu je imalo
Ministarstvo za rad  i socijalno
staranje.  Od  82.6 miliona , koliki je
bio  bud`et  ovog Ministarstva za
2003. godinu, njen bud`et za 2004.
godinu dosti`e  104.2 miliona € što
predstavlja pove}anje od  22.2 mil-
iona €, ili izra`eno procentualno za
26.9. Pove}anje bud`eta u ovom
Ministarstvu  je ve}e  od dinamike
pove}anja  opšteg  bud`eta  na
Kosovu. 
Bud`et za  prosvetu u celini,  zajed-
no sa  onim  na opštinskom i central-
nom nivou bele`i pove}anje od  11.3
miliona  €, ili  za 13.6%  i u   2004.

godini dosti`e iznos od 94.1 miliona
€. Ovo avansiranje uglavnom je
rezultat  reformi  i  namenjuje se
troškovima  robe i usluga ili   kapi-
talnim investicijama  za  izgradnju i
renoviranje  nekih  prosvetnih
objekata.
Medjutim, na centralnom nivou
bud`et  ministarstva za obrazovanje
nauku i tehnologiju pove}a}e se
samo za 1.1 milion euro ili samo za
5.9%. Prema tome ovaj rast se
uglavnom namenjuje delu obrazo-
vanja na opštinskim nivoima.
Bud`et planiran na zdravstvo u celi-
ni, kako na centralnom, tako i na
lokalnom nivou, bele`i rast od
12.9%. Taj porast je od 61.9 miliona
eura na 69.9 miliona eura i ve}i je za
8 miliona eura.
Medjutim, porast bud`eta za central-
ni nivo, odnosno za ministarstvo
zdravstva je 12.16%. Za ovo min-
istarstvo predvidjeno je 49.8 miliona
eura, odnosno za 5.4 miliona eura
više u odnosu na 2003 godinu.
Ministarstvo javnih slu`bi za 2004
godinu ima}e l8.8 miliona eura ili
jedan milion eura manje u odnosu na
prethodnu godinu. Ovde se
uglavnom radi o akomodaciji koja se
dogodila  kao proces koji to smanju-
je. Ovogodišnja dinamika bi}e ni`a
od dinamike koja je za nama.
U prioritete Vlade spada i poboljšan-
je putne infrastrukture i to se reflek-
tuje na porast bud`eta Ministarstva
za transport i telekomunikacije, koja
je u 2003 godini imala bud`et od
22.8 miliona eura, a za ovu godinu se
predvidja da }e imati 28 miliona eura

ili za 5.2 miliona eura više.
Kompletiranje aktivnosti i proširi-
vanje politika registrovanja biznisa
rezultira porastom bud`eta za min-
istarstvo za trgovinu i industriju za 2
miliona eura, što je za 1.2 miliona
više u odnosu na prethodnu godinu.
Ministarstvo za privredu i finansije
zabeli`ilo je smanjenje svog bud`eta
sa 16.47 miliona eura, koliko je to
iznosilo u 2003.godini,  pošto za
2004 godinu predvidja se da ima
14.2 miliona eura, ili 2.3 miliona
manje.
Ministarstvo za `ivotnu sredinu i
prostorno planiranje nema
pove}anjar bud`eta i ono je na nivou
od prethodne godine, što zna~i da }e
imati 3 miliona.
Rezerve bud`eta za vanredne prilike
bi}e ve}e u odnosu na 2003.godinu,
zabelev`ivši izvestan porast  i bi}e na
nivou od 12 miliona eura.

U strukturi bud`etskih rashota za
2004 godinu uzeto je u obzir i
pove}anje razvojnog karaktera
bud`eta zadr`avaju}i visok  socialni
karakter. Prema tome mogu re}i da je
ostvareno kvalitetno pobolšanje
strukture bud`etskih rashoda.
Ako posmatramo strukturu
bud`etskih razhoda koja je
prihva}ena uo~i}emo smanjenje dela
bud`eta za robe i usluge za 8.9 mil-
iona eura, i pored porasta bud`eta u
drugim delovima strukture troškova.
Za 2004.godinu u strukturi
bud`etskih rashoda za robe i usluge
izdvojeno je 144.3 miliona eura, u
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DDeeoo  bbuudd`̀eettaa  nnaammeennjjeenn  zzaa  ppllaattee  iizznnoossii}}ee  118877..66  mmiilliioonnaa  eeuurraa,,  ššttoo
pprreeddssttaavvlljjaa  ppoorraasstt  zzaa  3399..33  mmiilliioonnaa..  SSaaddaa  ppllaattee  uu~~eessttvvuujjuu  uu  ssttrruukkttuurrii
bbuudd`̀eettsskkiihh  rraasshhooddaa  ssaa  3300..22%%  uu  ooddnnoossuu  nnaa  uu~~eešš}}ee  oodd      2288..99%%  uu  ggooddii-
nnii  kkoojjaa  jjee  zzaa  nnaammaa..

Subvencije  

DDeeoo  bbuudd`̀eettsskkiihh  rraasshhooddaa  nnaammeennjjeenn  zzaa  ssuubbvveenncciijjee  ii  ttrraannssffeerr  oossttvvaarrii}}ee
ppoorraasstt  oodd  2211..11  mmiilliioonnaa  eeuurraa  iillii  zzaa  2200..22%%  ii  ddoossttii`̀ee  ppllaanniirraannii  iizznnooss  oodd
112255..77  mmiilliioonnaa  uu  ooddnnoossuu  nnaa  110044..66  kkoolliikkoo  jjee  ttoo  iizznnoossiilloo  uu  22000033..ggooddiinnii..  ZZaa
22000044..ggooddiinnuu  oovvii  ttrroošškkoovvii  }}ee  uu~~eessttvvoovvaattii  uu  ssttrruukkttuurrii  bbuudd`̀eettsskkiihh  rraasshhooddaa
ssaa  2200..3399%%  iillii  ggoottoovvoo  nnaa  iissttoomm  nniivvoouu  rreellaattiivvnnoogg  uu~~eešš}}aa  uu  ttookkuu  22000033ggooddiinnee
kkoojjee  jjee  iizznnoossiilloo  2200..3311%%..
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odnosu na 153.2 miliona koje je bilo
utvrdjeno u 2003.godini. Sada ovaj
deo troškova u~estvuje u strukturi
troškova bud`eta sa 23.41%, u
odnosu na u~eš}e od 29.8% u
2003godini. I ovde se uglavnom radi
o tome da je administracija centralne
ili lokalne vlasti postepeno komple-
tirana opremom, pri ~emu je trošeno
za robe i usluge odnosno  za opremu
i drugi inventar koji je bio potreban
pri njihovom formiranju.
Poseban napredak je ostvaren u delu
koji je namenjen za kapitalne
troškove, što poja~ava razvojni
karakter strukture bud`eta za

2004.godinu. Deo bud`eta namenjen
za kapitalne troškove u 2004.godini
iznosi}e 123.5 miliona eura, što je za
54% više u odnosu na ono koje je
bilo u 2003.godini u iznosu od 80.2
miliona eura. Upravo zbog toga
bud`etski rashodi predvidjeni za
2004.godinu u~estvuju u strukturi
bud`etskih rashoda sa 15.6% koliko
je bilo prihva~eno za 2003.godinu na
20.1%, koliko }e iznositi u
2004.godini.
Bud`et rezervisanih ovlaš}enja ili
rezervisani bud`et kako mi to nazi-
vamo, dosti`e isznos od 154.5 mil-
iona eura što predstavlja 24.9%
ukupnog bud`eta Kosova, što je bilo
16 miliona više u odnosu na

2003.godinu. medjutim  relativno
u~eš}e bud`eta rezervisanih
oblaš~enja. U ukupnoj strukuti
bud`eta Kosova za 2004.godinu je
24.9% ili za 2 indeksna poena
manje u odnosu na ovu godinu, što
zna~i u 2003.godini, a izra`eno u
postotku to je iznosilo 26.9%.
Neupuštaju~i se u detaljne
komentare bud`eta rezervisanih
oblaš}enja, s obzirom da je to u
materijalu dato dovoljno ela-
vorisano, potencira}u bud`etske
organizacije koje najviše u~estvuju u
strukturi bu`eta rezervisanih
oblaš}enja i to }u pro~itati prema

hronologiji. To ~inim iz još jednog
razloga, jer se u ovom bud`etu ela-
boriše preko nas. Mi monitorišemo,
ali mi ne vršimo mena`iranje. To
mena`ira SPGS.
Ose}aju}i svoju zakonsku obavezu i
kao gradjanin zbog ~injenice što sam
ministar izabran od strane ove
Skupštine, pokušao sam i definitivno
samo postigao cilj da Skupštini
pru`im jedan dokumenat na osnovu
kojeg ~e se informisati i voditi deba-
ta, daju}i podršku, ali i primedbe i
sugestije, kao i vredne komentare
koji }e biti u funkciji kvaliteta
bud`eta i u funkciji ostvarivanja pri-
oriteta Vlade u postoje}im dosta
limitiranim uslovima.

U  okviru  ovog  bud`eta  u~estvuju  slede}e  
potrošne  agensije:

-Carine 6.5 miliona eura;
- Uprava za administrativna pitanja 5.2 miliona eura;
- Kancelarija koordinatora KZK 15. miliona eura;
- Troškovi za poiliciju 52.9 miliona eura;
- Škola policijske slu`be Kosova 2 miliona eura;
- Za sektor pravosudja namejeno je 14.2 miliona eura;
- Zatvorska slu`ba 11 miliona eura;
- Uprava za ruralna pitanja 1.16 miliona eura;
- Kosovska poverila~ka agencija 14.4 miliona eura. Struktura troškova je
slede}a: najve}i deo se namenjuje rudnicima Tre~e sa 7 
- miliona eura; `eleznice UNMIK-a sa 2.5 miliona eura; centralno grejanje
1.3miliona eura; Otpaci i voda 1.4 miliona eura; Aerodrom 1 milion eura;
Slu`be centralne administracije 06 miliona eura; i za upravljanje i moni-
torisanje  društvenih javnih preduze}a namenjuje se 0.5 miliona eura;
- Centralna kontrolna jedinica 4.1 miliona eura;
- Rudnici i minerali 2.1 miliona eura;
- Kontrolna kancelarija civilnog vazduhoplovstva 1 milion eura;
- Radio televizija Kosova 1 milion eura;
- Kancelarija za pitanja zajednica 1.6 miliona eura; i
- Kancelarija za povratak iseljenih (raznih zajednica) 10.5 miliona eura.
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Ustavni okvir treba  da se
izmeni  u smislu implementacije
finalnog  statusa  Kosova 

Komisija za
pitanja pravo-
sudja, zakono-
davstva i
Ustavnog okvira
S k u p š t i n e
Kosova,  kojom
je predsedavao
dr. Arsim
Bajrami,  orga-
nizovala je
javnu raspravu  povodom  inicijative
za  izmenu Ustavnog okvira Kosova
radi  ponudjivanja  profesionalne
ekspertize  o tim  izmenama. Pravna
osnova  za  ove izmene, naglašeno je
tom prilikom,  sastoji se  u  samoj
Rezoluciji  1244,  koja  te`i  sub-
stancijalnoj samoupravi  kosovskih
institucija  ka  stvaranju uslova  za
rešenje  njenog  finalnog statusa.
Ustavni okvir  predstavlja osnovu
za  osnivanje  kosovskih institucija i
predvidja  prenošenje  odgovornosti
korak po korak na kosovske  institu-
cije.  Promovisani standardi  za
Kosovo  }e se br`e  i bolje  ostvariti
zavisno od  prenošenja  odgov-
ornosti  od  medjunarodne adminis-
tracije na  kosovske institucije, kao i
izgradjivanje  kosovskih institucija
u partnerstvu sa UNMIK-om radi
izla`enja iz  vicioznog kruga
Rezolucije 1244.
U~esnici su  naglasili  da  Ustavni
okvir  po svom sadr`aju   ne mo`e
biti  krut i stati~an, on treba  da se
reformiše, jer je razvojem  procesa
od  okon~anja rata  u mnogim
aspektima prevazidjen.  Šta više,  to
zahteva  i sama ~injenica da je
Kosovo od   donošenja  Ustavnog
okvira ostalo  na  nulti ta~ki  u
pogledu  prenošenja nadle`nosti.
Ustavni okvir treba  da se izmeni u
pogledu  implementacije  finalnog
statusa Kosova. Od  pojedinih
u~esnika je  re~eno da  ovaj pravni
akt  treba da nosi naziv Ustav
Kosova. Sada su ve} stvoreni uslovi
i za osnivanje  Ustavnog suda
Kosova,  Apelacionog suda, kao i
Nacionalne banke. 

Arsim Bajrami



Na po~etku
`elim da Vas
informišem  da

sam odlu~io  da   se
godišnji ekspoze
predsednika Kosova
izla`e svake godine  na
tradicionalan na~in -
predposlednjeg ~etvrt-
ka meseca januara.
Ekspoze predsednika
}e biti na sve}an na~in
u duhu ocene stanja  i
vizije  nacije  na
po~etku godine.
U ovih ~etiri godina u
slobodi, Kosovo bele`i
veliki progres u svim oblastima
`ivota. Mo`emo re}i da su ove
godine bile godine ja~anja slobode,
bezbednosti, ekonomije i
demokratije.

Period  konsolidacije    nacional-
nih  institucija  Kosova

Danas, dve godine nakon izgradnje
dr`avnih institucija Kosova,  mogu
re}i  da su ove institucije  uspešno
funksionisale. To je vreme  kon-
solidacije  dr`avnih institucija. 
Ovom prilikom  bih naveo poseb-
no  rad Skupštine Kosova koja je
usvojila na desetine osnovnih  sis-
temskih i drugih zakona    kao i
rezolucije  i razne dekleracije  u
interesu gra|ana naše zemlje.
Mislim da je Skupština Kosova  za
ovo vreme negovala duh
demokratskog  funkcionisanja
institucija.Tako|e, i Vlada sa svim
ministarstvima je uspešno

funkcionisala  i  uspela   da postane
odr`iva kao vlast. 
Predsednik Kosova  se  postarao
za   funkcionisanje institucija  i
pomogao  sa idejama  i predlozima
i imao  reprezentativnu ulogu  nar-
oda  i  svih gra|ana u zemlji i van
nje. Glavni prioritet  je bio
o~uvanje  i  ja~anje  politi~ke i
dr`avne stabilnosti zemlje. Mogu
re}i  da smo stekli  dobro iskustvo
u funkcionisanju  zakonodavne,
izvršne  i reprezentativne vlasti,
kao i uspostavljanju pravne dr`ave.
Ovde }emo pomenuti  i dobro
funkcionisanje  lokalne vlasti u
zemlji, koja je  svakog dana sve
ja~a i u tome ima našu podršku.
Na ekonomskom planu Kosovo je
ostvarilo progres. Forsiran je  pri-
vatni sektor u svim oblastima  koji
danas ~ini  polovinu  privrede.  Za
ovo vreme kosovari su pokazali
svoj preduzimljiv  i  dinami~an
duh. Element od zna~aja je i

bud`et Kosova  koji   se
obezbe|uje iz sop-
stvenih prihoda što
pokazuje da je Kosovo
u stanju da funkcioniše
kao dr`ava. U velikoj
meri je  poboljšana
drumska, nacionalna,
lokalna i celokupna
infrastruktura - gde  se
realizuju zna~ajni pro-
jekti - kao  kosovski
deo autoputa  Priština -
Dra~ koji  ima
me|unaodni karakter. 
I vazdušni prevoz
Kosova imalo je  uspe-

ha  od strane  raznih kompanija  a
posebno  sa osnivanjem vazdušne
kosovske kompanije i sa  modern-
izovanjem  aerodroma u Prištini  a
ubrzo }e se otvoriti  aerodrom u
|akovici. U oblasti telekomu-
nikacije  bele`i se progres  u
mobilnoj i fiksnoj telefoniji i sada
ulazimo u  fazu konkurencije.
Tako|e }e se oja~ati sistem inter-
neta za sve gra|ane. U toku ovog
peroida  poja~ana je javna bezbed-
nost.  Kosovska policija danas ima
stalni kontigent  koji  }e se speci-
jalizovati  za  razne  zadatke.
Zaštitni korpus Kosova je  postigo
fazu organizovanja i ima}e  našu
podršku na konsolidaciji  i nji-
hovom usavršavanju - da bi bile
sposobne snage  za  obavljanje
svojih zadataka kao budu}e
zaštitne snage. 
U oblasti obrazovanja  realizuje se
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EKSPOZE  PREDSEDNIKA  RUGOVE  U  SKUPŠTINI  KOSOVA

NNaa  pplleennaarrnnoojj  sseeddnniiccii  SSkkuuppššttiinnee  KKoossoovvaa    oodd  2222..  jjaannuuaarraa    pprrvvaa  ttaa~~kkaa  ddnneevvnnoogg  rreeddaa    bbiioo  jjee    eekkssppoozzee
pprreeddsseeddnniikkaa  KKoossoovvaa  IIbbrraahhiimmaa  RRuuggoovvee..  OObbrraa}}aajjuu}}ii  ssee    ppoossllaanniicciimmaa,,  pprreeddsseeddnniikk  RRuuggoovvaa  jjee  nnaavveeoo  ::  oossee}}aamm
ssee    ppoo~~aašš}}eenn  zzaattoo  ššttoo  ssaamm  uu  mmoogguu~~nnoossttii    ddaa  oovvaajj    ggooddiiššnnjjii  eekkssppoozzee  iizznneesseemm,,  ddaa  pprreedd  SSkkuuppššttiinnoomm  KKoossoovvaa

kkaaoo    nnaajjvviiššoomm    iinnssttiittuucciijjoomm  nnaaššee  zzeemmlljjee..  
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Predsednik Rugova govori ispred poslanika 
Skup{{tine Kosova

Dobro  iskustvo  u  funkcionisanju  zakonodavne,
izvršne  i  predstavni~ke  vlasti



proces  reformi. U cilju   kompati-
bilnog  obrazovanja u ekonomskim
i demokratskim razvojima  zemlje
zalaga}emo se za kompjuterizaciju
škola  tako da  svako  dete  ima
pristup  u u~enju engleskog jezika,
koji  }e biti  drugi jezik na Kosovu.

Zdravstvo se nalazi u etapi
reformisanja i pomo}i}emo da se
ova zna~ajna oblast stimoliše i
ulo`i}emo napore za uspostavljan-
je zdravstva na visokom nivu.
Socijalna pitanja koja imaju za cilj
staranje prema odre|enim socijal-
nim grupama, njihovo zapošlja-
vanje i njihovu pomo}. Treba da
vidimo mogu}nost za konsolidaci-
ju fonda za penzije, invalide rada i
rata.
Sektor poljoprivrede je zabale`io
izvestan napredak i anga`ova}emo
se za stimulisanje i subven-
cionisanje projekata za ovu oblast,
kako se postupa u Evropskoj
zajednici i Sedinjenim Ameri~kim
Dr`avama, kao i drugim zemljama.
Kosovo ima fertilno zemljište koje
je u stanju da ishrani svoje
stanovništvo. 
Oblasti zaštite ~ovekove sredine
posve}ena je ve}a pa`nja i za ta
moramo da ulo`imo napore za
izradu prostornih planova u opšti-
nama i svim gradovima i naseljima
u skladu sa globalnim prostornim
planom naše zemlje ~ije je pripre-
manje u toku.  
U oblasti kulture ostvarilismo
odre|eni napredak i u~ini}emo
više za finansiranje ovog segmenta
koji je zna~ajan za našu zemlju i za
afirmaciju ovih kosovskih vred-
nosti u svetu. 
Godina u koju smo ve} ušli bi}e
godina ve}eg progresa Kosova u
svim oblastima, jer smo stvorili
dobru osnovu razvoja. 
Ve}u po`nju }emo posvetiti prob-
lemu energetike koja predstavlja
klju~ni elemenat za privredni
razvoj Kosova. 
Na unutrašnjem planu nastavi}emo
da delujemo za integraciju etni~kih

grupa odnosno minoriteta u
kosovsko društvo i dr`avu, garan-
tuju}i njihovu zaštitu. Istovremeno
`elimo ve}u volju minoriteta za
integrisanje u kosovsko društvo i
dr`avu. 
Posebnu pa`nju }emo posvetiti
mogu}nostima za predstavljanje
Kosova preko otvaranja kancelari-
ja u inostranstvu i drugih oblika. U
toku 2002. godine na ovom planu
ostvarili smo odre|en korak imen-
ovanjem velikog prijatelja Kosova
- senatora Dola za po~asnog
ambasadora Kosova u 
Sedinjenim Ameri~kim Dr`avama.
To je vitalno pitanje za Kosovo u
ovoj fazi razvoja. Tra`i~emo ljib-
eralizaciju viza, a naro~ito za ljude
iz biznisa Kosova sa zemljama
Evropske zajednice i SAD.
Sa UNMIK-om }emo zajedno
delovati za prenošenje nadle`nosti
radi pove}anja efikasnosti
kosovskih institucija. To je proces
koji moramo ostvariti zajedni~ki. 
Drugi zna~ajan elemenat bi}e
delovanje za ocenu postavljenih
standarda, onih koje smo ispunili i
onih koje }emo ispuniti zajedno sa
UNMIK-om, OSBE-om i KFOR-
om.

Istovremeno }emo raditi i insisti-
rati na formalno priznavanje neza-
visnosti Kosova što }e ubrzati i
stabilizovati unutrašnje
ekonomske i demokratske procese,
jer bi to umirilo ovaj delo Evrope,
sveta i narod Kosova - to jest
samostalno, demokratsko i
miroljubivo Kosovo integrisano u
evropsku zajednicu, u NATO-u i
permanentno prijateljstvo sa
Sedinjenim Ameri~kim Dr`avama,
što predstavlja politi~ku volju nar-
oda i gra|ana. 

Anga`ovanje  za  rasvetljavanje
sudbine  nestalih

Posebnu poa`nju }emo posvetiti
negovanju dobrih odnosa sa sused-
ima naše zemlje i to }emo
unaprediti jer je to nacionalna

politika Kosova. U jesen nas
o~ekuju drugi nacionalni izbori
slobodnog Kosova. Mi smo
uvereni da }emo imati dobre i
mirne izbore, jer sada ve} imamo
dobro iskustvo na ovom planu. Svi
treba da doprinesemo u ovom
pravcu. Kosovo je ve} polo`ilo
ovaj ispit. Treba re}i da Kosovo
ulazi u fazu jedne normalne zeml-
je i spremno je da prihvati
me|unarodne obaveze. 
Sagledava}emo sve mogu}nosti za
naše anga`ovanje radi rasvetlja-
vanja sudbine nestalih. Danas
istovremeno se prise}amo sa
visokim pijetetom svih onih koji su
pali za slobodu, samostalnost i
demokratiju naše zemlje.
Ovom prilikom pozdravljamo g.
Hari Hollkerija, UNMIK,
ambasadora Fieskua i OSBE kao i
generala Kamerhofa,   NATO i
KFOR koji obavljaju veliki posao
za zaštitu i bezbednost Kosova.
Tako|e pozdravljamo Diplomatski
kor u glavnom gradu Kosova -
Prištini. Istovremeno pozdravl-
jamo me|unarodne finansijske
institucije u Prištini i donatore koji
pomo`u Kosovo. Sa ove sve}ane
sednice Skupštine Kosova poz-
dravljamo predsednika Buša, pre-
mijera Bjlera, predsednika Širaka,
kancelara Šrodera i premijera
Berluskonija, koji stalno
podr`avaju Kosovo.
Poseban pozdrav upu}ujemo sve-
tom ocu papi |on Pali drugi koji se
uvek moli za Kosovo.
Poštovani predsedni~e Daci, na
kraju ovog ilaganja `elim da vas
upoznam da }emo ubrzo po~eti sa
izgradnjom predsedni~ke palate -
Bele ku}e Kosova i pozva}u vas da
sa poštovanim poslanicima pris-
ustvujete ovoj sve~anosti
zna~ajnoj za našu zemlju. 
Bog vas blagoslvoio! Da bog
blagoslovi Skupštinu Kosova! Da
bog blagoslovi Kosovo rekao je
predsednik Kosova, dr. Ibrahim
Rugova.
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Šta  mogu  o~~ekivati  gra|ani
Kosova  odd  najviššeg  zakono-
ddavnog  tela  ddo  kraja  manddata  u
obblasti  razmatranja  i  ddonoššenja
zakona,,  kao  i  pokretanja  pitanja
odd  `ivotnog  interesa  za  gra|ane
Kosova?

FATMIR SEJDIU, ~~laan
Preeddsseeddniššttvvaa  SSkuupššttinee

Koossoovvaa::  

Done}emo  što  više    bazi~nih  sis-
temskih  zakona,  ko  i  zakona  iz

oblasti    koje  su  do  sada  bile  rez-
ervisane.

Verujem da }e
p r e d s t o j e } a
faza biti
pro`eta inten-
z i v i j o m
a k t i v n o š } u
S k u p š t i n e
K o s o v a ,
posebno u
donošenju više  zakona. Naš
neposredni interes je u tome da
donesemo što više bazi~nih sis-
temskih zakona a posebno zakone
iz oblasti koje su do sada bile rez-
ervisane a od sada }e biti odgov-
ornost kosovskih institucija.
Tako|e mislim  da }e Skupština
usvojiti izmene Ustavnog okvira
koje }e predstavljati zan~ajnu
osnovu  razvoja da li procesa  u
radu institucija Kosova. Mislim da
osobitu pa`nju treba posvetiti
ispunjavanju standarda kao
klu~nog faktora za  proces defin-

isanja kona~nog statusa Kosova
koji }e biti  u skladu sa voljom
naroda Kosova, to jest priznavanje
nezavisnosti Kosova.

OLIVER IVANOVI], ~~laan
Preeddsseeddniššttvvaa  SSkuupššttinee

Koossoovvaa::  

Vra}anje  u  posed  zauzete
imovine  Srba  i  Srpske

Pravoslavne  Crkve

-Gradjani mogu da o~ekuju usva-
janje neophod-
nih zakona pre
svega onih koji
su ve} u
s k u p š t i n s k o j
proceduri, ili su
na osnovu
a m a n d m a n a
koje je podnela
K o a l i c i j a
Povratak i druge poslani~ke grupe u
Parlamentu, vra}eni na doradu. Neki
predlozi zakona su prošli panel
rasprave, za neke su prihva~eni
predlozi za panel, u svakom slu~aju
o~ekujem kvalitativno poboljšanje
predlo`enih zaknskih akata i predla-
ganje novih iz oblasti za koje to do
sada nije u~injeno. Koalicija
Povratak }e, iako je to i dosada više
puta ~inila, inicirati raspravu o
pitanjima bitnim za srpsku zajednicu
u Pokrajini. To su pre svega povratak
Srba i nealbanaca koji se nisu vratili
ni posle ~etiri i po godine. Zatim,
vra}anje u posed zauzete imovine
Srba i Srpske Pravoslavne Crkve,
pitanje privatizacije, energetske
situacija i stanje u elektroprivredi,

kao i rasprava o poslovanju velikih
javnih preduze}a i stanju u njima.
O~ekujem da }e se to uzeti  u obbzir
jer }e stanje u navedenim oblastima
bitno uticati na ocene o dostognu-
tosti Standarda za Kosovo.
Izabrani u Skupštini  ~esto su se
našli  u teškim situacijama.

NEPREKIDNI NAPORI ZA
UZDIZANJE RITMA RADA

I KVALITETA

KKoolliikkoo  ssttee    zzaaddoovvoolljjiinnii  pprreeddssttaavvll-
jjaannjjeemm  zzaahhtteevvaa    ii  cciilljjeevvaa    vvaaššiihh
bbiirraa~~aa  uu  ttookkuu  oovvoogg  mmaannddaattaa  uu
PPaarrllaammeennttuu  KKoossoovvaa??  MMoo`̀ee  llii  ssee
rree}}ii  ddaa  SSkkuuppššttiinnaa  KKoossoovvaa    oosstt-
vvaarruujjee    ppoovveerreennjjee    ddaattoo  oodd  ssttrraannee
ggrraaddjjaannaa??

SABRI HAMITI , ššeeff
Paarlaameenttaarnee  gruupee    DSSK::      

IIzzaabbrraannii  lljjuuddii  uu  SSkkuuppššttiinnii    ~~eessttoo  ssuu
ssee  nnaaššllii      uu    tteešškkiimm  ssiittuuaacciijjaammaa

Svaki ~ovek  izabran  u  najvišu  pred-
stavni~ku i politi~ku instituciju,   kao
što je Skupština Kosova,  uzima na
sebe obavezu  da  postavlja  zahteve
gradjana  i  da za to tra`i rešenje.
Mi smo pokušali  da zahteve grad-
jana,  one od    `ivotnog interesa i
fundamentalnog  zna~aja   koji su
vezani za Kosovo, tretiramo na
Skupštini Kosova. Bili smo još
pa`ljiviji i odgovorniji znaju}i  da
~inimo  ve}inu u Skupštini, bez
koje bi bilo teško da se  donesu
odluke. 
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Mislim da je
S k u p š t i n a
Kosova u~inila
mnogo  za
donošenje novih
zakona, ula`u}i
još ve}e napre
da se uzdigne
ritam i kvalitet
rada. Takodje Skupština je   zrelo,  u
obliku deklaracija i  rezolucija,
definisala  svoj stav  po najosetljivi-
jim politi~kim, ekonomskimim
socijalnim pitanjima Kosova.
Medjutim izabrani ljudi u Skupštini
~esto su se našli   u  teškim situacijama,
izmedju  volje i zadatka,  radi   zaštite
interesa gradjana Kosova  i  otklanjan-
ja smetnji  i  proceduralnih  upadica
strane administracije na Kosovu.
Mi radimo i nadamo se  da }e
odnosi sa  medjunarodnom admin-
istracijom biti promenjeni.

BERAT LUZHA,  zaameenik
preeddsseeddnikaa  Paarlaameenttaarnee

gruupee  DPK::  

Ne  smetaju  nam  samo
nadle`nosti

Naša skupštinska grupa ulo`ila je
napore  da predstavi na Skupštini
sve prokupacije gradjana, zavisno
od agendi  koje su se   utvrdjivale
za sednice Skupštine. Mi smo
predlo`ili  Predsedništvu Skupštine
niz  tema  od zna~aja za Kosovo,
medjutim  najve}i deo njih, za nas
iz nepoznatih razloga,  još uvek
nisu stavljene u dnevni red.
Konkretnije,  grupa je celo vreme
bila  promotor rada u Skupštini,
tra`e}i ve}u a`urnost,  bivaju}i
uvek na nivou zadataka,  utvrdivši
suštinska pitanja  uz  potrebnu
ozbiljnost  i pokušavaju}i  da se
unapredi rad Skupštine, a preko
nje, i politi~ki satatus Kosova.

Skupština Kosova  mo`e i treba da
bude  malo drug~ija  od sadašnje.
Po pitanjima od vitalnog zna~aja,
ona treba da bude  jednoglasna.

Treba takodje
da bude mnogo
a`urnija u svom
r a d u ,
o d r ` a v a j u } i
du`e,~eš}e i
s a d r ` a j n i j e
sednice.
Naravno  mi
smo svesni  ograni~enja  koja
Skupština ima od strane UNMIK-
ove administracije i po mnogim
drugim pitanjima, medjutim ne
mo`e da se shvati kada ona ~esto
puta ometa samu sebe. Skupština
nosi teret   suo~avanja  sa svim
krucijalnim problemima Kosova,
medjutim da bi  imala uspeha u
ovom smislu, trba da bude bolje
organizovana  uz ve}u  transpar-
entnost i odlu~nost. Na ovaj na~in
ste~i}emo  i poverenje gradjana
koji  od nje o~ekuju mnogo više.
Svi mi znamo  kakva se razo~arenja
dogadjaju kod gradjana, bira~a i nar-
oda Kosova i, ho~u da ponovim,  nisu
samo nadle`nosti koje nas ometaju.
Trebalo bi   da ovo  bude krajnje
vreme  da radimo   mnogo  ozbiljnije
i da ne  izigravamo  gradjane, izno-
sivši pred njima  pompozne  slogane,
ali bez ikakvog pokri}a. U ovom
slu~aju  trba se setiti  narodne izreke:
da opru`imo noge koliko dosti`e jor-
gan, ali uvek  deluju}i  i rade}i na
tome  da se naš  jorgan pove}a. 
U tom smislu, smatram da Skupština
Kosova  još uvek nije ona koju naši
gradjani `ele i kojoj bi  izrazili puno
poverenja. 

Dragiša Krstovi}, ššeeff
Paarlaameenttaarnee  gruupee

"Poovvraattaak"::  

^esto  puta    je  na  dnevnom  redu
bilo  i  politi~kih  pitanja    

koja  su  proizilazila  iz  partijskih
interesa.

-Nisam zadovoljan predzentacijom
zahteva bira~a koje predstavlja koali-
cija "POVRATAK". Tokom ovog

madata koalicije,
~esto se naime
dešavalo da su
na dnevnom
redu  bila
pitanja koja nisu
bila interes
bira~a, ve}
isklju~ivo  poli-
ti~ki interes pojedinih politi~kih par-
tija.  Poslani~ka grupa Koalicije
"Povratak" je samo  jednom izde-
jstvovala da se na dnevni red uvrsti
pitanje povratak raseljenih, ali je
prezentacija i tog pitanja u~injena na
na~in i sa krajnim epilogom koji nije
ispunio  o~ekivanja ove koalicije.
Sli}nu sudbinu su do`iveli i brojni
amandmani Koalicije "Povratak"
podneseni  zakonima koji su bili u
proceduri. 
Parlament Kosova za sada ne ispun-
java povereje dobijeno od gradjana
na  izborima. 

BUJAR DUGOLLI, ššeeff
Paarlaameenttaarnee  gruupee      ABK::  

Naši  bira~i    su  zadovoljni
poslom  koji  smo  obavili

- Imaju}i
u vidu da je ovo
za nas  bilo
prvo iskustvo u
radu Skupštine,
jer  naša parla-
mentarna grupa
ima poslanika
koji  nikad nisu
bili  u nekom  demokrataskom par-
lamentu, ili neposredno  izabranih
od strane naroda, kao što je ovaj,
mislim  da smo  postigli  da u
ovom mandatu predstavljamo
zahateve  naših bira~a  koji su nas
izabrali u Skupštinu  Kosova i  da
jedan deo  toga uspešno ostvarimo,
zahvaljuju}i  politici  saradnje
koju smo  sledili  kao grupa  sa
dvema  drugim  najve}im
politi~kim grupama u zemlji, kao
što su  DSK i  DPK, ali i  drugih
zajednica, i normalno sve te
zahteve koje smo imali  kao  parla-
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mentarna grupa nismo ostvarili,
medjutim to je takav oblik rada  pri
~emu  nešto prodje a nešto ne
prodje, no bilo kako bilo,  sma-
tramo da smo  predstavljali  interes
naših bira~a  kao politi~ka partija,
mada politi~ke strukture partije  i
bira~a nisu uvek zadovoljni
poslom koji smo obavili. 
Normalno  je    da nismo mogli da
u~inimo više, jer je naša mo} u
Skupštini  bila  takva  da niz stvari
nismo mogli da ostvarimo i ako
smo ulo`ili zna~ajne napore  koji
nisu bili baš  bezuspešni. Kada se
radi o tome  da li mo`emo da
ka`emo  da parlament ostvaruje
poverenje  i od strane gradjana,
mislim da ima razloga,  kako da
ka`em, za  zabrinutost, ali
primedbe  koje ~ine gradjani u
odnosu na Skupštinu Kosova i
uopšte prema institucijama ukazu-
ju na to da nismo postigli  da u
ovom mandatu  ostvarimo našu
volju u vezi sa politi~kim statu-
som, nismo postigli  da se
suo~avamo    ili da tra`imo  sve
nadle`nosti, ili da br`e ostvarimo
njihov transfer, pa prema tome  kao
rezultat  toga jeste  da su naši
gradjani  u zna~ajnoj meri
razo~arani  institucijama Kosova,
medjutim jednostavno  nije bilo
mogu}nosti  da se u~ini nešto više
i da smo bili odlu~ni, tj.  i najve}e
politi~ke grupe, u ovom slu~aju
DSK, koja ima  ve}inu u
Skupštini.  Smatram  da onaj  koji
ima ve}inu snosi  i najve}i deo
krivice i odgovornosti  za nerad
Skupštine i institucija Kosova.
Bilo kako bilo, mi nismo }uatali  u
odnosu na nerad,  ve} smo stalno
reagovali i kritikovali.Tra`ili smo
ve}u dinami~nost  i uspešniji rad, a
naravno  tra`ili smo i ve}u sarad-
nju, tako da  kada bi smo imali
nekakvo drug~ije stanje, na primer
u Skupštini nekakvu drug~iju
strukturu predstavljanja u parla-
mentarnoj grupi, to bi  se  reflekti-
ralo  na uspešniji na~in. 

GANI SADIK, preeddsseeddnik
gruupee  "OOssttaali"

Nove okolnosti zahtevaju mod-
erne i domokratske zakone

P a r l a m e n t
Kosova, u svom
novom sastavu i
u novim okol-
nostima ima
veliku potrebu
za modernim i
demokratskim
z a k o n i m a .
~ l a n o v i
Parlamenta Kosova, kao na po~etku i
sada se redovno i intenzivno zala`u u
pravcu donošenja i usvajanja ovih
zakona. Nedefinisani status Turskog
jezika je opšti problem Turaka na
Kosovu. O~ekuju~i razumevanje,
naša nastojanja u tom pravcu se nas-
tavljaju.
Tri poslanika Turaka u Parlamentu
Kosova, zapisnike sa sednice
Parlamenta i komisija dobijaju na
svom maternjem jeziku, ovo stvarno
treba pozdraviti.
Me|utim u oblasti obrazovanja pos-
toji problem knjiga. U školama retko
ili uopšte nemamo zamenike direk-
tora sa naših redova.
Najviše što brine Turke je situacija u
nekim opštinama, naro~ito u Prištini.
Na primer, na li~nim kartama Turaka
imena i prezimena se ne pišu u
skladu sa pravopisom Turskoga jezi-
ka. Izvodi ro|enih, umrlih i ven~anih
se ne pišu na Turskom. U Opštini
Priština, štambilj i podaci na oglas-
noj tabli se ne pišu i na Turskom
jeziku. A u pogredu opština gde `ive
Turci, dok se na nekim opštinama
upotreblava  Turski jezik, na nekima
ona uopšte ne postoji. Ovu šarenilost
treba eliminisati.
Uopšte gledano nemamo problema u
pogledu bezbednosti. Mi `elimo da
ovo ovako traje i da `ivimo u što
kvalitetnijim okolnostima.
Turci Kosova veruju Parlamentu
Kosova i sa mnogo nade gledaju u
budu~nost. Parlament Kosova,
zaslu`uje pozitivnu ocenu sviju nas.
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PARLAMENTARNA  KOMISIJA
PRIMILA  JE  PORODICE

NESTALIH  SRBA  SA  KOSOVA

Humanitarni  prist-
up  za  rasvetljavanje
sudbine  nestalih  i
kidnapovanih
Problemu nestalih i kidnapovanih
lica sa humanitarnog aspekta treba
da pristupimo  nepristrasno i bez
nacionalnih  razlika. Za rešavanje
ovog problema potreban je još ve}i
uporniji rad, pogotovo izgradnjom
istinitih institucija koje }e raditi
punom kompetencijom na rasvetl-
javanju  sudbine nestalih. Isto tako
ova akcija treba da se zasniva na
Me|unarodnoj konvenciji Crvenog
krsta, prema kojoj svaki gra|anin
ima pravo da se interesuje za sud-
binu ~lanove njegove porodice. Ove
su bile neke suštinske konstatacije
iz susreta sa porodicama nestalih i
kidnapovanih srba sa Kosova sa
Parlamentarnom komisijom
Skupštine Kosova za nestala i kid-
napovana lica, koji je  odr`an pod
vo|stvom Flore Brovine, predsed-
nice Komisije. Ovim porukama
treba da se senzibilizira regionalna i
me|unarodna javnost, kako bi vrši-
la pritisak na odgovaraju}e struk-
ture odlu~ivanja za još ve}e
anga`ovanje  za rastvetljavanje
nestalih. Ovo bi trebalo da bude i
prioritetna tema u razgovorima
izme|u Kosova i Srbije. U ovome
duhu je predlo`eno da se izvrši
jedan apel i u SB OUN-a da svi
kidnapovani koji su `ivi oslobode.
Susret je bio sa mnogo emocija, u
po~etku i pokušajem za politiziran-
je, me|utim upuštaju}e se u ovaj
toliko te`ak i kompleksan celokup-
ni problem, diskusije su usmerene
ka istra`ivanju zajedni~kih puteva
za rešavanje istog. U ovom susretu
je postavljen  i zahtev da se prona|u
i odgovorni masovnih grobnica u
Batajnici i drugdje, kako bi nosioci
zlo~ina dobili meritorne kazne. 
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SSkkuuppššttiinnee  KKoossoovvaa..  NNoovvii  iinntteerriieerr  SSkkuuppššttiinnee  KKoossoovvaa
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tteehhnnii~~kkee  ssttrraannee,,  ssvvee  }}ee  ttoo  oommoogguu~~iittii  ppoossllaanniicciimmaa  rraadd  pprreemmaa  ssttaann-
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SSkkuuppššttiinnee,,  NNeedd`̀aatt  DDaaccii  ii  PPrreeddsseeddnniikk  KKoossoovvaa,,  IIbbrraahhiimm  RRuuggoovvaa..
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UU  ttoomm  ssvvee}}aannoomm  ttrreennuuttkkuu,,  PPrreeddsseeddnniikk  KKoossoovvaa,,  ddrr..  IIbbrraahhiimm
RRuuggoovvaa  jjee  rreekkaaoo::  ""TToo  jjee  jjoošš  jjeeddaann  zznnaakk  pprrooggrreessaa  nnaa  KKoossoovvuu..
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ssee  ssaagglleeddaa  mmoogguu}}nnoosstt  kkoommpplleettnnoogg  rreennoovviirraannjjaa  zzggrraaddee  SSkkuuppššttiinnee
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Predsednik Skupštine Kosova Ned`at Daci primio
je danas delegaciju parlamenata Belgije,
Francuske i Nema~ke u sastavu: Robert

Myttenare, generalni sekretar Belgijskog Parlamenta,
Carinne Luquiens, direktor za me|unarodne odnose u
Francuskoj nacionalnoj asambleji i Evahard Voss, direk-
tor za me|unarodne odnose u Nema~kom Bundestagu.
Na tom susretu razgovaralo se o mogu}nostima saradnje
sa ovim parlamentima, koji imaju zajedni~e projekte za
podr`avanje Skupštine Kosova. Profesor Daci je govorio
o radu koji obavlja Skupština Kosova na donošenju
zakona,koji su kompatibilni sa zakonodavstvom zemalja
zapadne evrope, na demokratskom razvoju zemlje i
ravnopravnosti svih gra|ana Kosova, nezavisno od nji-
hove etni~ke i verske pripadnosti. On se izrazio da se u
funkciji razvijanja zakonodavstva radi na stru~nom
oja~anju parlamentarnih komisija i osamostaljivanju
Skupštine od ekzekutive, kako na administrativnom, tako
i na finansijskom planu. Predsednik Skupštine Kosova,
govore}i o sastavu Skupštine naglasio je ~injenicu da su
Albanci sa 90 % stanovništva Kosova, zastupljeni u

Skupštini sa 7 politi~kih subjekata, sa koliko su zastu-
pljeni i drugi etniteti. Daci je rekao tom prilikom da
razne etni~ke i politi~ke grupe na Kosovu treba da budu
zastupljene u skladu sa njihovom realnom snagom i da
se više ne eksperimentiše time da jedna grupacija sa 5%
glasova bude zastupljena sa 20% sedništa u Parlamentu.  
Daci je na tom susretu ukazao na potrebu subliniranja
iskustava zapadnih parlamenata i uklju~ivanja u
evropske mehanizme, dodaju}i da }e Kosovo sara|ivati
sa svim zemljama i da }e ona biti u udru`enoj Evropi.
Predstavnici parlamentata Belgije, Francuske i Nema~ke
izneli su konkretne projekte koje su pripremili za
Skupštinu Kosova i zatra`ili su da znaju kako }e najbol-
je mo}i da pomognu Kosovu i njegovom parlamentu. U
tom pogledu predsednik Skupštine Kosova Daci zatra`io
je me|usobnu razmenu iskustava, a što se ti}e informa-
cija sa Kosova on je rekao da iste treba da se obezbede
iz prve ruke. On je se jasno izrazio da legitimnim pred-
stavnicima Kosova treba omogu}iti prezentiranje istine
o Kosovu pred autoritativnim me|unarodnim meha-
nizmima.

Na današnjem susretu predsednika Skupštine
Kosova, Ned`ata Dacija i premijera Republike
Albanije Fatosa Nanoa, ispoljena su sli~na

gledišta o razvojima na Kosovu, Albaniji i regionu, kao i
o sveoukupnim nacionalnim i evroatlanskim integracija-
ma dveju zemalja.
Na interesovanje premijera Nanoa da se bli`e upozna sa
odnosima izme|u doma}eg rugovodstva i me|unarodne
administracije na Kosovu kao i o rešavanju problema
Mitrovice, predsednik Daci je istakao da se partnerski
odnosi sa UNMIK-om  treba menjati, izvršavaju}i nje-
govu po~etnu misiju, da bi na kraju ostala samo manja
grupa stru~njaka u svojstvu savetnika. Problem
Mitrovice, naglasio je Daci, reši}e se onda kada gra|ani
srpske nacionalnosti na Kosovu  budu priznali status i
integritet Kosova. Zatim, dodao je prof. Daci, do rešen-
ja se mo`e do}i i preko procesa decentralizacije.
Govore}i o procesu implementacije standarda za
Kosovo kao i o pomo}i koju ovom procesu mo`e  pru`iti
Albanija, Daci je naglasio da je potrebno da se argumen-
ti o Kosovu i volji njegovog naroda iznesu od strane
institucija i diplomatskih predstavnika Albanske dr`ave.
Premijer Albanije Fatos Nano, naglasio je potrebu pod-
sticanja i promovisanja, ne samo intenzivnijih razmena

institucija dveju zemalja, ali i pokretanje inicijativa za
zajedni~ke saveznike. Period do 2005. godine, kada se
o~ekuje po~etak rešavanja statusa Kosova Nano je naz-
vao dovoljnim vremenom za dokazivanje politi~ke klase
na Kosovu i Albaniji. On je samouvereno govorio o
otvorenim granicama za gra|ane, robe i ideje. Izolovani
}e ostati samo zlobnici, dodao je premijer Vlade
Albanije.
Nakon susreta premijer Nano u društvu sa velikim bro-
jem predstavnika Skupštine, Vlade i albanskih medija
posetio salu plenarne sednice i ostale renovirane delove
zgrade Skupštine Kosova.

KKoonnkkrreettnnii  pprroojjeekkttii  zzaa  ppooddrr`̀aavvaannjjee  SSkkuuppššttiinnee  KKoossoovvaa

PREDSEDNIK  DACI  JE  PRIMIO  ALBANSKOG  PREMIJERA,  NANOA

SSaarraaddnnjjaa  iizzmmee||uu  KKoossoovvaa  ii  AAllbbaanniijjee  jjee  oodd  oobboossttrraannoogg
iinntteerreessaa  kkaaoo  ii  zzaa  nnaacciioonnaallnnee  ii  mmee||uunnaarrooddnnee  iinntteeggrraacciijjee
AArrgguummeennttee  oo  KKoossoovvuu  ppoottrreebbnnoo  jjee  ddaa  iizznnoossee    iinnssttiittuucciijjee  ii  ddiipplloommaattsskkii  pprreeddssttaavvnniiccii  AAllbbaanniijjee..  UUNNMMIIKK  ttrreebbaa  ddaa  iissppuunnii  ssvvoojjuu

mmiissiijjuu  nnaa  KKoossoovvuu  ii  ddaa  ssee  nnjjeeggoovvoo  nnaajjbboolljjee  oossoobbee  ssvvooddii  nnaa  ssaavveettnniikkee  ssaammoossttaallnniihh  iinnssttiittuucciijjaa  nnaa  KKoossoovvuu

Susret Daci-Nano



Delegacija  rudara  "Trep~e"
posetila  Skupštinu  Kosova
PPooddssee}}aajjuu}}ii  ddaa  jjee  ššttrraajjkk  rruuddaarraa  ""TTrreepp~~ee""    vveelliikkii  ddooggaa||aajj  ssaa

nneezzaammeennjjiivvoomm  vvrreeddnnoošš}}uu,,  pprrooff..ddrr  FFaattmmiirr  SSeejjddiiuu  jjee  nnaavveeoo  ddaa
ppoossttoojjii    ssaaggllaassnnoosstt  ssvviihh      ppoolliittii~~kkiihh  ssuubbjjeekkaattaa  KKoossoovvaa  zzaa

rreeššaavvaannjjee  pprroobblleemmaa  ""TTrreepp~~ee""  uu  cciilljjuu  nnjjeennee  oobbnnoovvee

Povodom 15- godišnjice štrajka rudara "Trep~e", je
Skupštinu Kosova posetila delegacija rudara Starog Trga  i
tom prilikom primio ih je ~lan Predsedništva Kosova prof.

dr Fatmir Sejdiju. Rukovodstvo ove delegacije ovom prilikom je
istaklo napore ovdašnjih radnika za izvršavanje kapitalnih poslo-
va koji  su omogu}ili spašavanje rudnika od poplava.
Sada u rudniku rade 527 radnika, dok je zabrinjavaju}a ~injeni-
ca  da 787 radnika koji su otišli u prevremenu penziju sa niskim
primanjima koja nisu dovoljna ni za obezbe|ivanje egzistencije,
dok je više od 300 rudara ispod  50 godina  starosti ostalo je
neraspore|eno  na poslu. Ovi podaci pokazuju te`ak polo`aj
rudara ovog privrednog giganta na Kosovu.
Rudari apeluju na najviše zakonodavne organe  i šire kosovsko
društvo da se na|e rešenje za rudare koji su mnogo  uradili za
Kosovo, dok danas veliki deo njih `ivi u krajnjoj bedi. Ipak  oni
i u ovom teškom polo`aju tra`e od Skupštine Kosova da daju
prednost osnovnim zakonima,  zala`u}i se za   sistemsko rešen-
je  za sve radnike  i gra|ane Kosova. 
Podse}aju}i  da  je štrajk  rudara  "Trep~e" veliki doga|aj  sa
nezamenljivom vrednoš}u , prof. dr Fatmir Sejdiju je naveo  da
postoji  saglasnost celokupnih politi~kih subjekata  Kosova  za
rešavanje problema "Trep~e"  u  cilju  njene obnove, znaju}i
zna~aj  ovog  kompleksa za  budu}i  razvoj Kosova. U  tom
pravcu  trebamo  se svi zalagati,  naveo je Sejdiju, ne samo u
ovom kolektivu, ve} i šire u društvu,  zato što   našim radom  tre-
bamo dokazati da smo dosledni  za nezavisnost  naše zemlje.  U
tom pravcu imamo i podršku me|unarodnog faktora.  Da bismo
to postigli  treba  da imamo   trajno  zakonodavstvo,  podsti~u}i
istovremeno  i proces privatizacije. 
Delegacija  rudara "Trep~e"  ovom prilikom je   posetila  i   ren-
oviranu salu Skupštine Kosova. Direktor administracije "Trep~e"
Riza Musliju , iznose}i svoje utiske,  rekao je  da su  oduševljeni
sa novim  izgledom  zgrade Skupštine. 

NNaaccrrtt  zzaakkoonnaa  oo  kkiinneemmaattoorrggaaffiijjii
-  ppooddssttrreekk  zzaa  bbooggaattiijjuu  
ffiillmmsskkuu  pprrooiizzvvooddnnjjuu

SSttvvoorriittii  oossnnoovvuu  zzaa  pprrooiizzvvooddnnjjuu  kkvvaalliitteettnniijjiihh
ffiillmmoovvaa  uu  ookkvviirruu  ššttoo  ddeecceettrraalliizzoovvaanniijjeegg  
pprroossttoorraa  ii  mmeehhaanniizzmmaa,,  uuzz  iissttoovvrreemmeennuu    

ffiinnaannssiijjsskkuu  ppooddrršškkuu

Stvaranje što
boljeg osnova
za proizvodnju,

distribuciju i prikazi-
vanje filmova, pod-
sticanje i podrška
proizvodnji doma}eg
filma, motivacija i
pru`anje podrške
aktivnostima za
modernizaciju i
proširenje biosko-
pske mre`e, stvaranje
i ~uvanje filmske
arhivske gra|e,
podrška mladim i talentovanim kineastima i
usavršavanje svih elemenata kinematografije
predstavljaju neke od glavnih ciljeva Nacrta
zakona o kinematografiji, o kojem je danas
odr`ana javna debata, koju je organizovala
Komisija za kulturu, omladinu i sport Skupštine
Kosova, pod rukovodstvom dr. Edi Šukriua,
predsednica.
Najve}i deo diskusija te`io je oboga}ivanju
zakona novim predlozima, kako bi isti bio dobra
osnova za što kvalitetniju proizvodnju filmova, i
to u okviru što decentralizovanjeg prostora i
mehanizma, u`ivaju}i istovremeno i finansijsku
podršku. Dikutanti su poseban akcenat stavili na
pitanja statusa, polo`aj i tretman Kosova filma,
Kinematografskog centra Kosova kao i na dis-
tribuciju filmova, naglašavaju}i da je formiranje
kinamatografskog centra i fonda za kinam-
atografiju od posebnog zna~aja. U toku rasprave
o ovim pitanjima kod pojedinih diskutanata se
prime~ivala odre|ena doza straha zbog
mogu}nosti da se ovim Nacrtom zakona stvaraju
uslovi za monopol, to jest da se filmsko stvar-
alaštvo kontroliše ~ak i sa ideoetstetskog aspek-
ta od strane administracije Ministarstva za kul-
turu. U tom smislu oni su se zalo`ili da se umet-
ni~ki odbor i ostali mehanizmi odlu~ivanja u
filmskoj proizvodnji ne imenjuju od strane
Ministarstva.   
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Rudari “Trep~~e” bili su impresionirani sa enterierom
Skup{{tine

Edi Shukriu



Na sednici od  18. decem-
bra 2003. godine,
Skupština Kosova je

vršila  prvo raz-
matranje Nacrta
zakona o sarad-
nji Kosova sa
K r i v i ~ n i m
Haškim tri-
bunalom. Tom
p r i l i k o m
ekspoze o ovom
pitanju je podneo  premijer
Kosovske Vlade, Bajram
Rexhepi. Pošto je  pomenuo
~injenicu  da je  Vlada Kosova
pokrkenula inicijativu  za
pripremu  Nacrta zakona o sarad-
nji Kosova sa Krivi~nim Haškim
tribunalom, Rexhepi je naglasio
da je  priprema  ovog Nacrta
zakona  podstaknuta iz  više raza-
loga.Polazili smo od  pravne
maksime da  su svi  pred zakonom
ravnopravni i,  shodno toj maksi-
mi,  moraju se obezbediti potreb-
ni preduslovi,  kako bi se  svim
gradjanima Kosova omogu}ilo da
`ive slobodni i bezbedni  i da im
se obezbedi zakonska zaštita u
slu~aju suo~avanja  sa
optu`bama pred sudom. U
pripremi ovog Nacrta zakona,
takodje, podstakla nas je i potreba
za  spre~avanjem arbitrarnih
ponašanja i delovanja  organa
gonjenja i ne samo njih.
Podstaknuti smo, takodje, i od
Kosovske aktuelnosti  koja se
zasniva na ~injenicu  da je

Kosovo  spremno  da se  suo~ava
sa  svim  izazovima  koji se
pojavljuju kao  prepreka u
obezbedjivanju  ljudskog
blagostanja i  primeni  svih   slo-
boda  i prava  zagarantovanih
relevantnim  pravnim aktima,
kako  doma}im, tako i medjunar-
odnim.
Ovaj Nacrta zakona je pripreml-
jen  uz aktivno u~eš}e  vrlo
istaknutih  doma}ih stru~njaka,
ne zapostavljaju}i  ni  pomo},
podršku  i saradnju  medjunarod-
nih eksperata iz  UNMIK-ove
Zakonske kancelarije. 
Ovim  Nacrtom zakona se  ispun-
java i  deo  obaveza  koji
proizilazi iz  Ustavnog okvira o
privremenoj samoupravi na
Kosovu,  odnosno  iz  odredbe
5.7, koja utvrdjuje  obavezu
uskladjivanja  doma}ih  akata  sa
medjunarodnim. Takodje,  ovaj

Nacrta zakona  je  baziran i
usaglašen i sa Statutom  Haškog
tribunala i  ostalim pravilnicima
procedure Haškog tribunala. 
Nacrt zakona  izra`ava spremnost
privremenih  samoupravnih insti-
tucija Kosova za saradnju sa
Haškim tribunalom i  izvršavan-
jem  obaveza  koja  proizilaze iz
Rezolucije  Saveta bezbednosti
br. 827/1993. 

Ovaj  Nacrt zakona omogu}uje
Kosovu da  neposredno  nastavlja
doprinos  na uspostavljanju  mira
i stabilnosti u regijonu.  Takodje,
p ovaj Nacrt zakona ima za  cilj
uspostavljanje saradnje sa
Haškim tribunalom, ne   zapos-
tavljaju}i  doma}e institucije,
odnosno uz njihovu   sadr`ajnu
ulogu.
Baziraju}i se na  gore izneto,
smatram  da  Nacrt zakona  ured-
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USVOJEN ZAKON O SARADNJI SA HAŠKIM TRIBUNALOM

OOnnoo  ššttoo  jjee    oodd  ppoosseebbnnoogg  zznnaa~~aajjaa  uu  oovvoomm    NNaaccrrttuu  zzaakkoonnaa    ii    kkoojjee    ffiigguurriirraa    uu    pprreellaazznniimm  ooddrreeddbbaammaa  jjee  ~~iinnjjeenniiccaa
ššttoo  zzaakkoonn    pprreeddvviiddjjaa  ffoorrmmiirraannjjee    KKoossoovvsskkee    kkaanncceellaarriijjee  pprrii  HHaašškkoomm  ttrriibbuunnaalluu,,    ššttoo  jjee  vveeoommaa  ppoozziittiivvnnoo,,  bbuudduu}}ii  ddaa
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Nacrt  zakona,  izmedju  ostalog,    sadr`i  odredbe  o:

-obezbedjivanju tehni~kih uslova  i  olakšanju rada  Kancelarije Krivi~nog
Haškog tribunala, koja deluje na teritoriji Kosova;

-transferu  krivi~nog postupka u  Krivi~nom Haškom tribunalu, kada delo
spada u nadle`nosti  Krivi~nog Haškog tribunala; 

-zabrani  ponovnog sudjenja pred  nadle`nim kosovskim organima  u
slu~aju  kada je  izvršilac ve} jednom osudjen i  kada je slu~aj  rešen od
strane  Krivi~nog Haškog tribunala;

-izvršenju zahteva  Krivi~nog Haškog tribunala  o  uru~enju  okrivljeng;

-pru`anju pravne pomo}i Krivi~nom  Haškom tribunalu, koju }e  u~initi
nadle`ni  Kosovski organi,  uklju~uju}i i spremnost za   postizanjem spo-
razuma koji se odnose na izvršenju  izre~enih kazni.

Kosovo  nastavlja  sa  njegovim  uklju~enjem  u  medjunarodni
pravni  poredak  i  evro-aatlanskim  integracijama

Bajram Rexhepi



juje  kompleksna pitanja i  poseb-
no uzajamnu saradnju u procesu
gonjenja i  izricanja kazni
izvršiocima  za  namerna ubistva,
torturu ili  neljudsko tretiranje,
nezakonita proterivanja, uzimanje
talaca i dr. Ovim, Kosovo,
istovremeno  nastavlja  sa  nje-
govim  uklju~ivanjem u  razvoju
medjunarodnog pravnog poretka i
u  evro-atlanskim integracijama.
Na kraju,  Bajram Rexhepi je
predlo`io poslanicima da  usvoje
ovaj Nacrt zakona,  koji }e biti u
funkciji  primene pravde. 

Da  se  postupa  po  redovnoj  
proceduri.

U ime parlamentarne grupe
Demokratskog saveza,  poslanik
Aljuš  Gaši  je imao nekoliko
primedbi na dnevnom rdu,  koji
smo dobili gde se govori o raz-
matranju Nacrta zakonocavstva.
Ne piše o prvom razmatranju
Nacrta zakona.  A od poštovanog
predsednika Vlade slušamo o
Nacrtu zakona. Na ovom materi-
alu koji nam dat,  piše o jedonoj
proceduri malo razli~itoj od
ostalih procedura koje smo imali
do sada  u toku usvajanja zakona. 
Prema tome, tra`im objašnjenja -
zašto u vezi ovog pitanja ne usva-
jamo zakon nego upotrbljava se
sasvim jedan drugi izraz.
Drugo. U Parlamentarnoj grupi
DSK razmotrilismo ovo pitanje
veoma pa`ljivo. I preporuka tret-
mana ovog  pitanja razikuje od
tretmana nacrta zakona i zakona
koje mi usvajamo.
Osim ostalog preporu~uje se  da
mi  mo`emo dati amandmane
koje }emo poslati Vladi a vlada
šalje SPGS. Mipšljenja sam  da
ovo nije put u skladu sa procedu-
rama Skupštine Kosova. 
Mišljenja sam da  se ova materija
mora tretirati po rdovnoj proce-
duri: Da bude prvo razmatranje,
rad po komisijama, drugo razma-

tranje glasanje i posle da ide na
daljoj proceduri za eventualno
usvajnaje.
Arsim  Bajrami,  U ime parlamen-
tarne grupe DPK podr`ao je ovu
principjelnu iniciativu ali je
zahtevao  da pre drugog razma-
tranja da se razjasni nekoliko
pitanja.
Prvo pitanje je pitanje prirode
akta. Zaista  ovaj formalan pred-
log koji je došao na Skupštine
predla`e razmatranje  Nacrta
zakonodavstva, zna~i jednom
aktu o kom se ne zna da li je
UNMIK-ov  Pravilnik ili zakon
Skupštine Kosova.  Mi~ljenja sam
da ova Skupština nema potrebe da
razmatra pravilnike UNMIK-a.
Pravilnike UNMIK*-a donosi
SPGS I PREDLA`EM da se ovaj
akt naziva zakonom. Zakon koji
podle`e redovnom zakonodavnoj
proceduri; prvo ~itanja, drugo
~itanje i dalja procedura. 
Potreba za ovim zakonom je
opravdana,  sobzirom da Kosovo
putem ovog zakona institucional-
izira saradnju sa Haškim
Tribunalom. Ova saradnja dosada
nije bila institucionalizirana od
sada se institucionalizira i
Kosovo se pretvara u partnera
Haškog Tribunala što je veoma
pozitivno imaju~i u vidu i  prob-
leme koji su se ranije  pojavili,
posebno u vezi slu~aja Limaj,
kada je dobrovljna predaja
Haškom Tribunalu   kvalificirano
kao hapšenje i za to imamo potre-
bu o zakonu koji odre|uje proce-
dure kako se postupa sa zahtevi-
ma Haškog Tribunala. 
Drugo pitanje koje je ostalo ner-
aznjašnjeno u predlogu ovog
zakona je pitanje nadle`nog
autoriteta. Ko je partner ili
nadle`ni autoritet za saradnju sa
Haškim Tribunalom? Da li je
SPGS ili  Vlada Kosova? 
Sobzirom da Vlada Kosova
sponzoruje ovaj Nacrt zakona,
ona treba da bude nadle`ni
autoritet. Neko mo`e da ka`e:

ne~e se slo`iti specijalni pred-
stavnik! Mi ovde stvaramo zakon
za Kosovu i mišljenja sam da
Vlada Kosova treba da se prezen-
tira kao partner koji preuzima
odgovornost za saradnju sa
Haškim Tribunalom.
Ono što je veoma va`no za ovaj
Nacrt zakona i figuriše u  završn-
im odredbama jeste ~injenica da
zakon predvi|a formiranje
kancelarije  Haškog Tribunala na
Kosovu, što je veoma pozitivno
jer takve kancelarije su osnivale i
ostale zemlje, jedino Kosova nije. 
U ime koalicije ,,Povratak''poslanik
LLjjiilljjaannaa  KKeennii}}  je rekla: U vezi sa
ovim zakonom koji je predlo~ila
Vlada , mislim da nije potrebno
mnogo diskusije i dileme kada se
ka`e - potrebna saradnja sa Haškim
tribunalom.
Saradnja sa Haškim tribunalom na
prosto se podrazumeva saradnja koja
}e biti otvorena , iskrena i potpuna,
za rad onih koji su stradali i za rad
porodica koje su ostale bez svojih
najmilijih.
Koalicija "Povratak" je nedavno
predlo`ila da ova Skupština
donese rezoluciju o saradni sa
Haškim tribunalom. Dakle,
izru~iti sve optu`ene koji su
po~inili zlo~ine bez obzira na
etni~ku pripadnost. 
Ono što bih predo~ila kao prob-
lem u vezi sa ovom regulativom
jeste slede}e: Što se u memoran-
dumu Vlada naglašava potrba
institucionalne saradnje Kosova
sa Tribunalom u vezi sa izvršenim
zlo~inima samo tokom rata na
Kosovu. Neshvatljivo je prikri-
vati zlo~ine koji su po~injeni nad
Srbima posle sukoba odnosno
posle potpisivanja Kumanovskog
sporazuma, posebno što su takvi
zlo~ini po~injeni pred UNMIK-
om, KFOR-om i ostaim pred-
stavnicima medjunarodne zajed-
nice. 
Problem je i forma koju Vlada
predla`e. Mišljenja sam da je reg-
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ulisanje ove materije spada u
nadle`nost Specijalnog pred-
stavnika Generalnog  sekretara.
Ova Skupština treba da donese
rezoluciju o saradnji sa Haškim
tribunalom ~ime bi pokazala
podršku UNMIK-u, KFOR-u da
podr`ava akciju  hapšenja
optu`enih a da se na osnovu takve
rezolucije UNMIK o dnosno
SPGS uz potrebne dopune objavi
uredbu kojom }e  regulisati ovu
oblast, za koju je ina}e  isklju~ivo
nadle`an i shodno  poglavlju 8.1
ta~ke  i.i.o. 
Bujar  Dugoli  je u ime Alijanse  za
budu}nost Kosova istakao da
Kosovu nedostaju  ovaj i mnogi
drugi zakoni nedostaje Kosovu  i
to ga  je mnogo koštalo naro~ito u
oblasti  o kojoj govorimo.
Mi smo se  i ranije kao Skupština
izjasnili za saradnju sa  Haškim
tribunalom i posebnom
deklaracijom precizirali da ova
saradnja treba da funkcioniše
shodno zakonu kojeg }e usvojiti
Skupština Kosova. 
Svedoci smo posleratnih
doga|anja na Kosovu, tj.
~injenice da Haški tribunal nije
poštovao  institucije i gra|ane
Kosova koji su optu`eni.  Po
nama do toga je došlo zbog
nedostatka  zakona Kosova o
saradnji sa Haškim sudom, tako
da je  i za teritoriju Kosova priz-
nao srpski zakon o saradnji sa
pomenutim tribunalom, što je za
nas svojevrstan absurd koji i dalje
nije otklonjen.
Nadamo se da }e se stvari u ovoj
osetljivoj oblasti pozitivno men-
jati  posle donošenja ovog
zakona.

Zakonom  utvrditi    nosioca  sarad-
nje  sa  Haškim    krivi~nom  sudom  

Ramadan  Kelmendi  je naglasio da
predlo`eni zakon s pravom okval-
ifikuje ono što se  dogodilo na
Kosovu kao rat, uprkos  prisutnim
tendencijama da se to tretira  kao

sukob. Uz du`no poštovanje radne
grupe i vrednosti predlo`enog
zakona,  nu`no je da se zakonom
utvrdi nosilac saradnje sa Haškim
krivi~nim sudom a ne da se zadr`i
uopštena definicija - nadle`ni
autoritet. To se ponavlja u celom
tekstu zakona, a priroda zakona ne
trpi subjektivne nedoumice, dvo-
jbe i interpretacije. Saradnja sa
Haškim tribunalom ostvaruje se u
raznim oblicima, ali saradnja je
razli~ito predstavljena u tekstu na
albanskom, srpskom i engleskom
jeziku.Kada se govori o
ovla~enjima nadle`nog autoriteta,
predlo`eni zakon ne propisuje
koje su adekvatne mere za tu
saradnju, te u nedostatku toga
Haški tribunal mo`e da ka`e da
nismo dovoljno kooperativni ili ne
na tra`enom nivou. Predlogom
zakona nisu utvr|eni uslovi kada
se krivi~ni postupak koji se vodi u
kosovskim sudovima mo`e
preneti na Haški tribunal, kao i
slu~ajevi kada je pojedino lice
osu|eno na Kosovu za odre|eno
krivi~no delo, zbog kojeg ne bi
smelo da mu se ponovo sudi na
Haškom tribunalu. Predlo`eni
zakon jasno odre|uje stepen
krivi~nog dela koje spada u juris-
dikciju krivi~nog suda u Hagu i
koje krivi~no delo mo`e da se
prenese tamo.
Smatram da je rok prava `albe
protiv sudske presude za transfer
od svega 8. dana prekratak, nere-
alan i nepravedan.
Ovim zakonom se ne utvr|uje
na~in kako postupiti u slu~ajevi-
ma kada sud Kosova za isto
krivi~no delo osloba|a ili obus-
tavlja postupak protiv pojedinog
optu`enog lica usled nedostatka
dokaza, a za to isto delo Haški
tribunal tra`i transfer.

Ustavni  poredak  kao  i  nacional-
na  i  ljudska  prava  gra|ana

Kosova  nasilno  su  bila  narušena.

Hidajet  Hiseni  je postavio pitanje

- ako je potrebno da specijalni
predstavnik finalizira, odnosno
bude nosilac ovog dokumenta,
zašto on ne dolazi u Skupštinu da
nas o tome informiše i ubedi.
Zašto se stalno mimoilazi najviši
zakonodavni organ?
Kosovo i njegov narod bili su
`rtva agresije genocidalnih
antialbanskih politika, prema
tome Kosovo i njegov narod su
tu`enik a ne tu`eni.
Što se ti}e vremenskog perioda,
zakonom ovo nije sasvim jasno
utvr|eno, a Rezolucija 827 od 93.
godine, na koju se poziva ovaj
dokumenat, pokriva period od 91
pa na ovamo. Smatram da ne
treba ostaviti po strani period od
91. godine.
Ustavni predak kao i nacionalna i
ljudska prava gra|ana Kosova su
nasilno i protivustavno narušena,
te otpor prema ovakvoj politici
bio ne samo opravdan, ve} i
gra|anska i ustavna obaveza i u
skladu ne samo sa bivšim
ustavom Kosova, koji je izri~ito
obavezivao gra|ane Kosova, ve} i
dobro poznatim me|unarodnim
dokumentima. Ni u kom slu~aju
ne mo`e se poistove}ivati oslo-
bodila~ki rat sa genocidalnim
šovinisti~kim nasiljem.
Dokumentom iz Rambujea, na
koji se pozivaju  Rezolucija 1244
i Ustavni okvir, naravno i na
osnovu gore re~enog, predvi|ena
je amnestija za borce za slobodu
protiv kojih je pokrenut krivi~ni
postupak, kao i osloba|anje rat-
nih taoca.
Sasvim na kraju, jedno pitanje
koje se više ti~e naših me|usob-
nih odnosa kao i nastojanja da se
sva  zla svale na nas. Kao što je
poznato pre nekoliko godina
rodoljubiva omladina i intelektu-
alci Kosova su inicirali i uspešno
krunisali napore za stvaranje
jednog širokog i sna`nog pokreta
za pomirenje, odnosno iskorenji-
vanje sporova i mr`nje iz
prošlosti, radi slobodne i sre}nije
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budu}nosti za sve koje `ive na
Kosovu. Radi ostvarivanja bolje
i sre}nije budu}nosti  moramo se
rukovoditi filozofijom
nacionalnog pomirenja, otklan-
janja starih i onemogu}avanja,
odnosno spre~avanja novih
sukoba i neprijateljstava, raznih
oblika specijalnog rata kao što su
klevete, izmišljotine, iskonstru-
isanje la`nih i nepostoje}ih
~injenica i svedo~enja i dr. Samo
ovakvim pristupom  mo`emo
uspešno sara|ivati i sa svetom.
Smajlj  Ljatifi je naglasio da mi
još ne raspola`emo ubedljivim
dokazima da bi mogli da veruje-
mo da je Tribunal za ratne
zlo~ine u bivšoj Jugoslaviji sa
sedištem u Hag  istinska praved-
na institucija koja se oslanja na
pravim na~elima ljudske pravde.
Mi s pravom mo`emo konstato-
vati da je ovaj sud pristrasan,
posebno kada je Kosovo u pitan-
ju. Mi imamo pravo da iznosimo
politi~ke komentare dok god se
rad ovog Tribunala karakteriše
~istim politi~kim stavovima i
dok se bude sprovodila praksa
kojom se nepravedno
izjedna~uju zlo~ini sa borbom
onih koji su borili za slobodu. Mi
i dalje s pravom mo`emo da
ka`emo da Haški tribunal nas-
tavlja da "nagra|uje" oslobodi-
la~ki rat jednog naroda stavlja-
ju}i na crnu klupu nosioce toga
rata. Oni koji su se borili za slo-
bodu i samoopredeljenje svog
naroda i dalje su predmet
zlostavljanja, hapšenja, su|enja i
ka`njavanja od sudova UNMIK-
a na Kosovu i Haškog suda.
Istovremeno nije teško dokazi-
vati da Haški tribunal i sudovi
UNMIK-a nastavljaju da
blagoslove dr`avu, vlast i nje-
govu vladaju}u strukturu koja je
organizovano i programirano
vršila zlo~ine i genocid na
osnovu dobropoznatih platformi.
Mevljude  Sara~i je rekla da na

Kosovu postoje tragovi zlo~ina i
dovoljni argumenti koji nisu još
istra`eni od nadle`nih organa na
Kosovu i od strane samog
Haškog tribunala. ~injenica je da
na Kosovu još nisu otvorene sve
masovne grobnice, dok ispitivani
posmrtni ostaci i dalje se
zadr`avaju u Srbiji, a na Kosovu
se vra~aju povremeno i u malom
broju. I ovo predstavlja odre|eni
oblik zlo~ina prema porodicama
koje o~ekuju obelodanjivanje
sudbine nestalih lica. 
Svedoci smo da se na Kosovu
otvaraju pojedine masovne grob-
nice bez uklju~ivanja kosovskih
institucija. Stoga smatram da se
ovaj materijal ne treba prihvatiti
u na~elu. Mi i dalje treba da o
tome raspravljamo i da na
osnovu Poslovnika damo naše
pismene primedbe kako bi se
poboljšala sadr`ina ovog zakona
i isti usvojio u Skpštini. U
suprotnom ne}emo mo}i da
izmirimo dug prema narodu
Kosova koji je u svojoj instoriji
do`iveo velike ratne strahote i
grozote.
Hasan meta se slo`io se prethod-
nim diskutantima da se za
gra|ane koji }e biti optu`eni od
strane Haškog tribunala -
kosovske institucije preuzmu deo
odgovornosti koji im pripada i da
se odnose onako kao što se u vezi
sa ovim pitanjima odnose ostale
dr`ave. On je na kraju predlo`io
da se ovaj Nacrt zakona prosledi
Skupštini po predvi|enoj proce-
duri. 
Dragiša  Krstovi} je protestovao
zbog onoga što je izre~eno pred
ovom govornicom povodom
Nacrta zakona o saradnji sa
Haškim tribunalom. Smatram da
nema smila da se Haški tribunal
kao me|unarodna institucija
dovodi u pitanje i da poslanici
isti~u da nisu uvereni da je Haški
tribunal institucija pravde.    
Mislim da  u ovoj Skupštini,

iako se donosi Zakon o saradniji
sa Haškim tribunalom, ne mo`e
se doneti zakon koji ne}e biti
opšti akt. Naprotiv, on mora biti
opšti akt i ne mo`e biti zakon
predvi|en za odgovornost
pripravnika i jedne nacionalne
zajednice i da istovremeno bude
zakon koji }e štititi pripadnike
druge nacionalne zajednice. To
jednostavno ne}e mo}i, iz pros-
tog razloga što }e neko ko je
ovlaš}en  tako nešto spre}iti.
D`avit  Haljiti, je istakao da i
pored našeg truda da institu-
conalno, preko Vlade  Kosova,
usvojimo ovaj zakon, ipak mis-
lim da je ovaj akt manje -više
kao jedna uredba koja }e na neki
na~in i}i preko gosp. Holkera.
Me|utim, mislim, nastavio je on,
da Zakonska kancelarija
UNMIK-a i g-din..Holker
potrebno je da imaju u obzir da
Kosovari zahtevaju da se ovaj
zakon institucionalizuje i da se
optu`eni koji treba da se na|u u
Haškom sudu, bilo koji da su,
oni treba da u`ivaju dostojanst-
vo, te da se ne krše njihova
prava. 
Gani    Koci  je predlo`io da Vada
u okviru saradnje za Haškim tri-
bunalom treba da utvrdi obaveze,
du`nosti i svoje odgovornosti
kao Vlada o funkciji odbrane ili
pru`anja pravne i funansijske
pomo}i odbrani optu`enih od
Haškog tribunala. To nije ništa
novo, tako nešto je primenjeno i
u drugim dr`avama koje su
usvojile sli~ne zakone. Nijednom
odredbom ovog zakona, nastavio
je on ja nisam primetio da Vlada
preuzima jednu takvu obavezu
da 
optu`enima od Haškog suda
pru`a materijalno-pravnu ili
funansijsku pomo}. Prema tome,
to je potrebno da bude deo ovog
zakona. Nakon razmatranja, u
sednici 19 februara poslanici su
usvojili ovaj zakon.
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Komisija za transport i telekomunikacije
Skupštine Kosova, predvodjena od g.-djice
Edita Tahiri, predsednik,  bila je   u  petodnevnoj

slu`benoj  poseti  Albaniji, na poziv  Komisije  za indus-
triju i transport Skupštine Albanije.  Ova Komisija je
realizovala  niz susreta sa  odgovaraju}im strukturama
Skupštine i Vlade Albanije. Komisija je  imala susrete sa
predsednikom Skupštine Albanije, g. Servet Pëllumbi,
sa  zamenikom predsednika Skupštine Albanije, g.-dja
Magbule Çeço, ministrom  transporta i industrije,
g.Spartak Poçi, sa  predsednikom Komisije za industriju
i transport, g.Eduard Alushi i  ~lanovima Komisije,  sa
podpredsednikom Komisije  za spoljnu politiku
Skupštine,  g.Besnik Mustafaj, sa  direktorom Opšte
direkcije puteva Albanije, g.Engjëll Caka, generalnim
direktorom Telekoma Albanije,  Ferhat Lukaçaj i direk-
torom Departmana telekomunikacije pri Ministarstvu,
g.Apostol Noti i sa  didrektorom pošti  Albanije, g.-djom
Aleksandra Çollaku. U sastavu  Kosovske delegacije bili
su i poslanici  Qazim Kabashi,  Jusuf Sutaj, Hatixhe
Hoxha, Ilmi Ahmeti,  Sabri Fejzullahu i Sahit Krasniqi,
koordinator Komisije  Advije Morina i  direktor bud`eta
Skupštine,  Jusuf Nikçi 
U  susretu sa  Predsednikom Skupštine Albanije,
g.Servet Pëllumbi, koji je  realizovan   tokom   jedne
radne  ve~eri, u  veoma  toploj atmosferi,  razmenjeni su
pogledi oko  vitalnih nacionalnih pitanja  obeju zemal-
ja, sa posebnim naglaskom na  najprioritetnie  izazove.
Gospodin Pëllumbi je  tom prilikom naglasio  da  pitan-
je Kosova i  njegovo  pravilno rešavanje ostaje  visoki
prioritet u   agendi institucija Albanije, naglašavaju}i
permanentna zalaganja u ovom pravcu. G.-djica Edita

Tahiri je,  sa njene strane,  govorila o politi~kim proces-
ima na Kosovu,  uklju~uju}i  pitanje  implementacije
standarda, kao i o  klju~noj ulozi nezavisnosti Kosova  u
svestranom  razvoju zemlje.  U susretu sa  g.-djom
Magbule Çeço, Komisija  se upoznala  sa radom i struk-
turom  Skupštine Albanije, kao i sa   zakonodavnom
procedurom. G-djica Edita Tahiri je,tom prilikom, gov-
orila o  anga`ovanjima i izazovima  sa kojima  se
suo~avaju komisije  Skupštine Kosova u oblasti
donošenja zakona. Ona je istakla  i nekoliko od  najak-
tuelnijih zadataka  Kosovskih poslanika  u  pove}anju
efikasnosti  i  kvaliteta  u oblasti  zakonodavstva i
monitorisanja  institucija  upravljanja. 
U susretu sa Ministrom  industrije i transporta,
g.Spartak Poçi, kosovski parlamentarci su se,  od strane
Ministra Poçi,  upoznavali sa   prioritetima koje ima
Aalbanija  u  infrastrukturnim vezama  sa  zemljema
regijona, kao  i sa  naporima  u   modernizaciji puteva,
`eleznica, telekomunikacije, morskih  luka  i  vaz-
dušnog  transporta u Albaniji. Naglašeno je  da je
autostrada Dra~-Priština od    vitalnog zna~aja, ne samo
za  Albaniju i Kosovo,  nego   i  šire, za   ovaj region.
Ovaj put, naglašeno je,  predstavlja  nezamenljivu  aortu
ekonomskog razvoja Albanije i Kosova,  albanskih
integracija i povezivanja, kao i  mogu}nost višestrane
saradnje i medjusobnog povezivanja obeju zemalja. G-
djica Tahiri je govorila  i o  izazovima  Kosova u oblasti
transporta i telekomunikacije, posebno o  inicijativama
liaberalizacije  u  oblasti  telekomunikacije  i  perspek-
tivama  u oblasti  transporta na Kosovu.

>>>>
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Parlamentarci  Kosova  produbljuju  saradnju
sa  parlamentarcima  Albanije  

Autostrada  Dra~-MMorina-PPrizren-MMerdare  predstavlja    nezamenljivu    aortu  privrednog  
razvoja  Albanije  i  Kosova,  albanskih  integracija    i  povezivanja,    i    mogu}nost    višestrane  

saradnje  izmedju    dveju  zemalja

SSuussttrreett  kkoossoovvsskkiihh  ppaarrllaammeennttaarraaccaa  ssaa  mmiinniissttrroomm  SSppaarrttaakkoomm    PPoo~~iijjeemm

DDeettaalljj  ssaa  ssuussttrreettaa  ssaa  ~~llaannoovviimmaa  KKoommiissiijjee  iinndduussttrriiee  ii
ttrraannssppoorrtt  AAllbbaanniiee
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Posebno interesovanje  u  susretu sa
Komisijom za industriju i transport
pokazalo se za  intensifikaciju  sarad-
nje  u oblastima od  zajedni~kog
interesa  obeju komisija. Predsednik
ove Komisije,  g.Eduard Alushi  se
zalo`io za  jednu redovniju interakci-
ju  izmedju dveju komisija,  najavlju-
ju}i  skoru posetu Kosovu. 
I u susretu sa  g.Besnik Mustafaj je
re~eno   da je  potrebno  produbiti
saradnju izmedju  dveju zemalja, na
svim nivoima. Albanija je uvek
podr`avala i podr`ava}e Kosovo  u
suo~avanju sa  aktuelnim izazovima,
posebno u  ve}em  otvaranju Kosova
ka  evropskim i svetskim integracij-
ma, kako bi se  postigli  potrebni cil-
jevi i prespektive. U tom smislu se
zalo`ila i g.-djica Edita Tahiri,  koja je
naglasila da bi Albanija morala biti
aktivnija u  podr`avanju Kosova  u
medjunarodnim institucijama.
Autostrada je  bila na  središtu pa`nje
i u susretu u  Opštoj direkciji  puteva
Albanije, gde je  re~eno  da  je  pred-
vidjeno da se autostrada  završi u roku
od ~etiri godine. Izvestan  deo poslo-
va je ve} obavljen. Do  sada, za   prvu
fazu ovog projekta, obezbedjeno je
30 miliona €, od  poreza i medjunar-
odnih kredita. 
U susretu  u Direkciji Telekoma
diskutovalo se  o  projektu  instaliran-
ja  opti~kog kabla Albanija - Kosovo
za  mobilnu  telefoniju i internet, kako
ne bi  bilo potrebno  da se  veza  uzima
preko  Monaka ili   neke druge zeml-
je. To bi bilo od  obostranog interesa. 
Dotle,  u  Poštanskoj direkciji je
re~eno  da je  potrebno pove}anje
efikasnosti  usluga izmedju Kosova i
Albanije. 
Osim  ovih susreta,  Parlamentarna
komisija  Skupštine Kosova je  imala
i  niz drugih  aktivnostil.  Komisija je
prisustvovala i   jednoj   sednici
Skupštine Albanije, posetila je  Kruju,
Valonu  i dr. 
O  uspehu ove posete  Komisija  `eli da
se  posebno  zahvali  Ambasadoru
Albanije na Kosovu,  g.Bashkim Rama,
koji se  anga`ovao  oko  realizacije iste.

CCeellaall  IIllyyaass

Grupa stude-
nata iz
Evrope i

Amerike koji se
nalaze pred magis-
traturom, izabranih
od organizacije
VUS-a iz Austrije, u
okviru posete koji
~ine Kosovu, danas
su bili gosti
Skupštine Kosova.
Tom prilikom oni su
upoznati sa radom
Skupštine Kosova, o aktuelnim pro-
cesima na Kosovu, strukturom
Skupštine, izazovima sa kojima se
ona suo~ava, kao i rezultatima koje
posti`e u oblasti zakonodavstva i
ostalih oblasti. Tokom ove posete
grupa studenata je imala susrete sa
Nekibe Kelmendi, Flora Brovina,
Edita Tahiri, Rada Trajkovi},
Milorad Todorovi} i Resmie
Mumd`iu.
U susretu sa ovom grupom studena-
ta poslanica i humanistkinja Flora
Borvina je upoznala iste sa oslobod-
ilja~kom borbom Kosova, koja je
bila humana, onakva kakva je bila i
intervencija me|unarodne zajednice
kako bi spasila jedan narod od geno-
cida. Ovaj rat je Kosovo platilo
`ivotima ljudi, a svet  materijalno.
Ratne rane na`alost još uvek su
otvorene, istakla je Brovina, s
obzirom da u Beogradu još uvek se
nalaze 800 leševa nestalih kosovara
sa masovne grobnice u Batajnici, ~iji
povratak zavisi od svetskog pritiska
nad Beogradom i volje Srbije. Pored
njih još 3200 ostalih osoba smatraju
se nestaliama. Ujedno smo se opre-
deljili i za obelodanje sudbine

nestalih i iz redova pripadnika srba,
bez obzira na njihovu ulogu u ratu.
Posle svega onoga što smo do`iveli
u tom strašnom i prljavom ratu sa
tolikim ubistvima i silovanjima,
teško je da ~ovek bude tolerantan,
me|utim treba da izmognemo snage
da bi išli napred, jer to dugujemo
novim naraštajima. Me|utim, u
tome ponovo se javlja beogradska
politika, koja i nadalje diriguje serbe
sa Kosova,zatim ista  se dosta nega-
tivno reflektuje i u procesu privati-
zacije na Kosovu, bez koje ne mo`e
imati napretka na Kosovu.
I pored toga, sve ovo nas ne
obeshrabruje da se anga`ujemo da
svi pripadnici zajednica na Kosovu
ose}aju jednakim, da se niko  ne
udaljuje sa Kosova.
Na pitanje kako su do~ekani zadnji
izbori u Srbiji, Brovina je odgovorila
da pobeda Šešeljevih radikala, ne
samo što }e unazaditi Srbiju, nego i
celi region. U nastavku Brovina je
navela da demokratizacija Serbije je
u interesu svih, jer na ovaj na~in
lakše }emo posti}i rešavanje
kona~nog statusa, nezavisnost
Kosova.

GRUPA  IZABRANIH  STUDENATA  SVETA  POSETIO
SKUPŠTINU  KOSOVA

BBeeooggrraaddsskkaa  ppoolliittiikkaa  ssee  nneeggaattiivvnnoo
rreefflleekkttuujjee  uu  pprroocceessiimmaa  nnaa  KKoossoovvuu
NNaakkoonn  ssvveeggaa  oonnooggaa  ššttoo  ssmmoo  ddoo`̀iivveellii  uu  ttoomm  ssttrraaššnnoomm  pprrlljjaavvoomm
rraattuu,,  ssaa  ttoolliikkiimm  uubbiissttvviimmaa  ii  ssiilloovvaannjjiimmaa,,  tteešškkoo  jjee  ddaa  ~~oovveekk  bbuuddee
ttoolleerraannttaann,,  mmee||uuttiimm  ttrreebbaa  iizzmmoo}}ii  ssnnaaggee  ddaa  bbii  ssee  iiššlloo  nnaapprreedd,,  jjeerr

ttoo  dduugguujjeemmoo  nnoovviimm  nnaarraaššttaajjiimmaa,,  iissttaakkllaa  jjee  FFlloorraa  BBrroovviinnaa..

FFlloorraa  BBrroovviinnaa  uu  rraazzggoovvoorruu  ssaa  ssttuuddeennttiimmaa



Odgovaraju}i na pitanje poslani-
k a
Ramadana

Keljmendija o
tome zašto je
zatvoreno hiruško
odelenje u
Mitrovici, ona je
naglasila da je pre
mesec dana
Regionalna bolni-
ca u Mitrovici
odlu~ila da u saradnji sa "ASHQ" i uz
podršku Ministarstva, deo bolni~kih
slu`bi premesti u bolni~ki objekat "Šeik
Zeit" u Vu~itrnu. To je u~injeno radi
potpomaganja normalnog
funkcionisanja ambulantnih slu`bi u
Mitrovici. Na po~etku, to je u~injeno sa
hirurškim odelenjem sa namerom da
ubudu}e i neka druga odelenja, na
primer transfuziju, zavisno od odvijan-
ja doga|aja, tamo prebaci . Me|utim, to
je u~injeno  privremeno zbog više
razloga: koriš}enja objekta koji nudi
bolje uslove rada; anga`ovanja
stru~nog osoblja slu`bi nivoa za koji su
pripremljene - pre svega pru`anja
kvalitetne sekundarne zdravstvene
nege za stanovništvo u regionu. Svesni
smo da to nije najbolje rešenje i zame-
na za regionalnu bolnicu u Severnoj
Mitrovici, kojom nepravedno ne
upravljamo, ali u ovom trenutku to je
najbolje rešenje.
U tom kontekstu, pitanje poslanika
Ramadana Keljmendija zašto je

zatvoreno hirurško odelenje u
Mitrovici, ne stoji. Isto odelenje nor-
malno funkcioniše,a 24 ~asa usluge su
privremeno premeštene u bolnicu
"Sheik Zeit" u Vu~itrnu u cilju pru`anja
boljih usluga stanovništvu  regiona.
U nastavku, ona je odgovorila i na
pitanje Ismailja Kurtešija zašto u
pojedinim seoskim sredinama nema
lekara, pa ni medicinskih tehni~ara. U
vezi s tim, Mumd`iu je naglasila da
na osnovu Uredbe UNMIK-a
2000/45 o lokalnoj vlasti i na osnovu
Memoranduma o razumevanju od
novembra 2001. godine, organiza-
cioni aspekat primarne nege je u
nadle`nosti opštinskih direkcija za
zdravstvo. Me|utim, to ne zna~i da
mi kao Ministarstvo za zdravstvo ne
treba da brinemo ili da se ne bavimo
tim pitanjem. Da vam prvo ka`em da
je to posledica nekontrolisanog sti-
canja specijalizacija u prošlosti.
Proporcija lekar - stanovnik nije
povoljna, što ima veliki uticaj na
pitanje za koje smo zainteresovani.
Šta mi kao ministarstvo ~inimo u tom
aspektu? Ovih dana je potpisano
administrativno uputstvo u vezi
specijalizacija, kojim se predvi|a da
je svaki lekar nakon završetka fakul-
teta obavezan da radi najmanje jednu
godinu posle sta`iranja koje tako|e
traje godinu dana u primarnoj nezi,
što je od dvostrukog zna~aja, jer se s
jedne strane pokriva slu`ba po
zdravstvenim ambulantama i punk-
tovima, a s durge strane to uti~e na što
bolje osposobljavanje mladih lekara.
Kada se radi o ambulanti u Livo~u,
ona je ovih dana otvorena i u njoj }e
jedan medicinski tehni~ar raditi
svakog dana, a lekar tri puta
nedeljno.

Mitrovica  je  iz  bolni~kog  region-
alnog  centra  pretvorena  u  ambu-

lantni  grad.

P o s l a n i k
R a m a d a n
Keljmendi je oce-
nio vrlo oprav-
danim i zna~ajnim
davanje odgovora
Ministarstva za
zdravstvo o
zdravs tvenom
stanju u regionu
Mitrovice. Ali je neshvatljivo i neo-
pravdano što pitanje koje je podneto u
pismenoj formi i uz obrazlo`enje, nije
danas uru~eno poslanicima da bi videli
njegov sadr`aj i cilj. I pored toga,
zakonska je obaveza da gra|ani u`ivaju
adekvatnu zdravstvenu
zaštitu.Me|utim, to se na`alost ne
doga|a u Mitrovici u celjini, na svim
zdravstvenim nivoima.Zdravstveno
stanje u Mitrovici je me|utim još te`e
jer je ono  veoma teško i slo`eno u pro-
cesu njegovog ostvarivanja. Mitrovica
je iz jednog bolni~kog regionalnog cen-
tra pretvorena  u ambulantni grad. Ona
je iz jednog industrijskog centra pretvo-
rena  u siromašan grad - sa 87,72%
nezaposlenih, koji ne mogu da u`ivaju
ni najelementarnije pravo zdravstvene
zaštite zbog participacije i dr. 
Ta~no je da se sada gra|ani
Mitrovice i regiona suo~avaju ne
samo sa politi~kim, ve} i sa prob-
lemima zdravstvene zaštite.
Konkretno, prebacivanjem hirurškog
odelenja i intenzivne slu`be sa bol-
nice u Mitrovici u Vu~itrnu, l4l.825
stanovnika Mitrovice i 86.000
stanovnika  

>>>>>>>>
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MMUUMMDD@@IIUU::  MMUUMMDD@@IIUU::  DDeeoo  bboollnnii~~kkiihh  sslluu`̀bbii
ssee  pprreemmeeššttaa  iizz  MMiittrroovviiccee    uu  bboollnnii~~kkii

oobbjjeekkaatt  ""ŠŠeeiikk  ZZeeiitt""  uu  VVuu~~iittrrnnuu

ODGOVOR  NA  POSLANI^KA  PITANJA

NNaa  sseeddnniiccii  SSkkuuppššttiinnee  KKoossoovvaa
oodd  1155..  jjaannuuaarraa,,  mmiinniissttaarrkkaa  zzaa
zzddrraavvssttvvoo  RReessmmiijjee  MMuummdd`̀iiuu

ooddggoovvoorriillaa  jjee  nnaa  ddvvaa  
ppoossllaannii~~kkaa  ppiittaannjjaa
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Srbice ostali su bez zdravstvene zaštite, jer se svakog
radnog dana od 13,00 ~asova i svakog neradnog dana,
subotama i nedeljama, tamo  ne mo`e pru`ati nikakva
zdravstvena pomo}. 
Preko mosta - 1500 metara na severu mosta je regional-
na bolnica, koja je okupirana od strane Srba, iako smo mi
kao Skupština dodelili sredstva. Gde je naša savest? Za
koga smo dodelili ta sredstva? Oko 14.000 hiljada
kvadratnih metara bolni~kog prostora se ne koristi; ne
koriste se 760 kreveta, 6 operacionih sala, 9 odelenja
intenzive nege. Eto, to je konkretno stanje.
Od 27. septembra u Centralnoj bolnici u Mitrovici skin-
uta je zastava UNMIK-a i tamo viori zastava Srbije.
Tamo nema pristupa ni jedan Albanac,  Rom, ili Aškalija.
Samo Srbi...Sve su to krupni problemi.
Na kraju krajeva, Ministarstvo je du`no da preduzme sve
politi~ke, administrativne i pravne mere da vrati radnike
zdravstva u njihovu bolnicu koju mi finansiramo, i gra|anima
omogu}i zdravstvenu zaštitu. Ovaj problem je zaista otvoren. 
Bilo kako bilo, shvatam Ministarstvo da ima problema,
ali Mitrovica se suo~ava sa mnogbrojnim problemima, pa
i sa zdravstvenim. Mitrovica je pretvorena u grad siro-
mašnih i bolesnih, bez mogu}nosti ostvarivanja svojih
prava. Bolnica u Vu~itrnu je poklon Ujedinjenih emirata i
njome se ne mo`e lako upravljati.

Seoska  ambulanta  u  Gornjem  Livo~u  bila  je
zatvorena  6  meseci  

Ismailj Kurteši je naglasio da je ovo pitanje bilo upu}eno
ministarki: U mnogim selima Kosova, iako postoje
ambulante, lekari idu jednom ili dva puta nedeljno.~ak
ima prilika kada uopšte ne idu, kao u
slu~aju sela Gornje Livo~e, opština
Gnjilane - 3 kilometra od grada, gde
je USAID podigao novu ambulantu
juna prošle godine, koja je inau-
gurisana, ali i sada, posle 5 meseci,
nije po~ela sa radom jer, kako se
ka`e, nedostaju lekari i midicinskih
tehni~ari. Smatram da problemi
ovakve vrste zahtevaju anga`ovanje i
vašeg Ministarstva.
Poznato mi je da primarno zdravstvo
pripada opštinama, ali mislim da Ministarstvo ne mo`e
biti indiferentno u ovakvim slu~ajevima, koji su vrlo
osetljivi, te smatram da bi trebalo  u svim tim slu~ajevi-
ma intervenisati.
Ambulanta je bila zatvorena 6 meseci. Otvorena je 5. jan-
uara, dakle pre 10 dana, što zna~i da se tu radi o velikoj
aljkavosti. 
Problema u zdravstvu ima i sa specijalistima, koji veliki
deo radnog vremena provode u privatnim ordinacijama,
pa bih vas zamaolio da vaše Ministarstvo više brine o
tome, jer je zdravstvo zaista pitanje za koje svi mi treba
da imamo dosta strpljenja, a vaše Ministarstvo da više
radi u tom pravcu.
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Inagurisana    stranica  Skupštine
Kosova  na  internetu
Transparetnost  u  parlamentarnom  raddu  preddstavlja

bbolji  kontakt  sa  meddijima

U prisustvu novinara koji stru~no prate rad Skupštine
Kosova, predstavnika Departmana OEBS-a za
demokratizaciju i odgovornih unutrašnjih struktura
Skupštine, danas je Kancelarija za odnose sa medijima i
publikacije inagurisala  stranciu Skupštine Kosova na
internetu.
Na toj stranici (www. Assembly-Kosova.org.) novinari
i drugi zainteresovani na~i }e vesti o aktivnostima
Skupštine Kosova, matedrijale o sastavu Skupštine,
kratke biografije poslanika, parlamentarne grupe, parla-
mentarne komisije, proglašene zakone, raspored sednica
i dr. Ovaj projekat je finansirala Kancelarija OEBS-a za
demokraciju, nosilac projekta je bio Dardan Veliu, a
tehni~ku pripremu i dizajn stranice uradila je stru~na
kompanija "Rrota Interactive".

OOmmllaaddiinnaa  ttrreebbaa  ddaa  uu~~eessttvvuujjee
uu  ddoonnooššeennjjuu  ooddlluukkaa
GGaajjiittii  iissttiinnuu  ii  kkaazzaattii  ""ssttoopp""    aannttiivvrreeddnnoossttiimmaa..  PPrreeppoorruukkee

oommllaaddiinnee    rraazzmmaattrraa}}ee  ssee  uu    SSkkuuppššttiinnii  KKoossoovvaa

Uznemirenja omladine Kosova, stvaranje i poštovanje
pravih vrednosti od mladih pokoljenja, kao i stalna
otvorenost Skupštine Kosova prema problemima
mladih, bile su teme o kojima su razgovarali predstavni-
ci Omladinskog Parlamenta Kosova sa predsednikom
Skupštine Kosova, Nexhat Daci.
Predsednik  Omladinskog Parlamenta Kosova, Ervin
Ibrahimi, pošto je upoznao predsednika Parlamenta Daci
sa razlozima osnivanja ove asociacije i sa njenim
dalekose`nim ciljevima, opisivao je  rad oko struk-
tuiranja OPK i tra`io je pri tom institucionalnu podršku
Skupštine Kosova.
Vi ste na parlamentarnim sednicama Skupštine
dobrodošli, mo`ete nam pomo}i u pripremi zakono-
davstva o pitanjima mladih i da nam uka`ete na prob-
leme koji Vas mu~e, rekao je profesor Daci rukovodstvu
OPK. On je savetovao predstavnike Omladinskog
Parlamenta Kosova da u~ine više  za prave vrednosti i da
ka`u  "stop" antivrednostima, da se ne zaustave u
pravednim zahtevima i da budu uporni oko unapredjen-
ja na Univerzitetu.
Predstavnici OPK su izrazili interesovanje za u~eš}e
mladih u donošenju odluka i zalo`ili su se da }e uzne-
mirenja mladih prenositi u Skupštini Kosova preko
Parlamentarne Komisije za omladinu i sport.
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